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pro realizaci menších projektů, které ne-
vyžadují složitou projektovou přípravu 
a realizaci, jde o to, zpříjemnit si, i když 
malými věcmi prostředí, ve kterém žije-
me. Opravovat ulice, stavět velké lávky, 
to jsou všechno skvělé nápady a podně-
ty, které jsou ale ZCELA MIMO finanční  
a časové možnosti realizace v rámci par-
ticipativního rozpočtu. Těším se, že vám 
na podzim budeme moci představit ty 
projekty, které se v rámci letošního roč-
níku podařilo zrealizovat.

Milí sousedé, přeji krásné léto plné slun-
ce a pohody, načerpejte energii, užijte si 
volno dle svých představ se svými blízký-
mi a nebojte se dodržovat pitný režim, 
léto je pro něj jako stvořené.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milé Úvalačky, milí 
Úvaláci,
léto běží na plné 
obrátky a s ním  
i realizace projek-
tů, které je třeba 
zvládnout, než se 
paní zima zeptá, co 
jsme dělali v létě😊 
Naplánováno toho 
opravdu není málo. 
Základní škola na 

náměstí dostává nový kabát, uvnitř kte-
rého se zatím před zraky všech školáků 
skrývají nově opravené interiéry, které 
budou už v září připravené přivítat zvída-
vé děti a poskytnout jim i jejich pedago-
gům důstojné prostředí. Toto není jedi-
ná novinka, která na děti po prázdninách 
ve škole bude čekat. Realizace přístřešku 
školní jídelny jde pomalu také do svého 
finále. Ráda bych tímto poděkovala hasi-
čům, kteří nám zapůjčili stan, jenž dětem 
poskytl provizorní přístřešek při nepříz-
ni počasí. Snad vám bude dostatečnou 
odměnou hasičská zbrojnice, kterou pro 
vás připravujeme, a těším se na to, že 
vám na podzim letošního roku předáme.

Každým dnem také roste OC Pražská, 
které přivítá své první návštěvníky ješ-
tě v letošním roce. Těšit se můžete na 
potraviny Albert a další obchody, které 
rozšíří nabídku prodejen v našem městě. 
Pokud jste ale stejně jako já tak trochu 
patrioti, nezapomeňte ani na nabídku 
ostatních obchodů a služeb, na obchod-
níky, díky kterým stále žije naše náměstí 
a kteří často dokáží svou nabídkou velmi 
příjemně překvapit.

Letních měsíců bychom rádi využili  
k opravám ulic ve městě. Mějte proto 
prosím trpělivost, pokud někde po cestě 
narazíte na bagr nebo nějakou uzavírku, 
která vás zdrží. Opravovat se chystáme 
na různých místech. O aktuálních uzavír-
kách vás budeme průběžně informovat. 
V této souvislosti bych všechny spolu-
občany vyzvala k tomu, aby se zaregis-
trovali do zóny občana a dostávali tak 

informace o aktuálním dění, haváriích, 
uzavírkách, ale také akcích ve městě. 
Tím, že budete mít tyto informace, si 
ušetříte spoustu času a málo co vás ve 
městě překvapí.

Už jste letos byli na našem koupališ-
ti? Jestli ne, určitě zajděte, je to záruka 
nejen křišťálově čisté vody a nálady. Za 
velmi příznivé vstupné zde můžete strá-
vit skvělý den. Mnozí se mě ptáte, jak to 
vypadá s realizací sportovišť v jeho are-
álu. Jde to sice pomaleji, než bychom si 
přáli, ale první krok už máme za sebou. 
Iniciovali jsme změnu územního plánu, 
která umožní jejich realizaci. Projekt je 
připravený, budeme teď hledat vhodné 
formy financování, které nám umožní se 
do toho pustit, abyste si kromě opalová-
ní mohli u vody užít i třeba beachvolej-
bal. A cestou domů, když bude náhodou 
čtvrtek, se zastavte v letním kině, které 
je pro vás každý týden připraveno pod 
sokolovnou a nabízí jedno z největších 
„pláten“ v republice. Za poskytnutí pro-
stor a každoroční podporu této akce 
bych velmi ráda poděkovala vedení So-
kola, které nám poskytuje prostory pro 
jeho realizaci, díky.

Na závěr bych ještě ráda zmínila  
1. ročník participativního rozpočtu, který  
v našem městě letos probíhá. Hlasová-
ní máme za sebou, projekty, které jste 
vy, občané, vybrali k realizaci také. Ráda 
bych všem, kteří věnovali čas a energii 
přípravě projektů, poděkovala. Nikdo  
z nás nemá času nazbyt a o to víc si vá-
žím těch, kteří ještě dokáží ukrojit pro 
ty ostatní, klobouk dolů. Letošní první 
ročník přinesl a určitě ještě při realiza-
ci projektů přinese spoustu zkušeností  
a poznatků, které se budeme snažit zu-
žitkovat při přípravě ročníku příštího. 
Mnohdy bylo velké množství emocí, se 
kterými bylo třeba se poprat. Projekty, 
které nakonec do hlasování nepostou-
pily, nebyly něčím špatné, ale bohužel 
nesplnily pravidla, která byla nastavena. 
Participativní rozpočet je množstvím alo-
kovaných finančních prostředků určen 

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

UPOZORNĚNÍ�PRO� UPOZORNĚNÍ�PRO� 
PISATELEPISATELE

Příspěvky�prosím�zasílejte��
na�email�redakční�rady
zivotuval@seznam.cz

Termín�uzávěrek�na� 
2.�pololetí�roku�2023:

zářijové�vydání 
–�uzávěrka�14.�8.�2023
říjnové�vydání� 
–�uzávěrka�15.�9.�2023
listopadové�vydání 
–�uzávěrka�16.�10.�2023
prosincové�vydání� 
–�uzávěrka��13.�11.�2023
lednové�vydání�
–�11.�12.�2023
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HOSPODAŘENÍ�MĚSTA�ÚVALY�ZA�ROK�2022
Zastupitelstvo schválilo dne 22. 6. 2023 
účetní závěrku, závěrečný účet města 
Úvaly za rok 2022  a zprávu auditora  
o výsledku přezkoumání hospodaření. 

Nedílnou součástí účetní závěrky kromě 
přehledu čerpání (Finku), rozvahy a vý-
kazu zisku a ztrát jsou také inventariza-
ce majetku, pohledávek, závazků, cenin 
a finančního majetku. 

Město hospodaří velmi dobře, bez zá-
sadních problémů, majetek města se 
zvýšil o 9 mil., dluh města se postupně 
snižuje. Dle právního předpisu upravu-
jícího rozpočtovou odpovědnost, který 
nám ukládá ustanovení § 2 odst. 2 písm. 

I) zákona č. 420/2004 Sb., je norma 60 %. 
K 31. 12. 2022 činí dluh města 
156 mil., tj. 66,21 %.

Výsledek hospodaření města je 26 mil. 
a zůstatek na účtu ke konci 2022 roku 
činil 15 mil.

Závěrečný účet města, to je čerpání fi-
nančních prostředků na základě schvá-
leného rozpočtu a dalších rozpočtových 
opatření schválených v roce 2022, bylo 
schváleno pět rozpočtových opatření.

Celkové příjmy 208 mil., z toho
-  daňové příjmy 153 mil.
-  nedaňové příjmy 30 mil.

-  přijaté transfery (dotace) 24 mil.

Celkové výdaje 193 mil.
-  běžné výdaje 150 mil.
-  kapitálové výdaje 43 mil.
-  splátky úvěrů 19 mil.

Po přezkoumání hospodaření územní-
ho celku města Úvaly za rok 2022 nebyly 
zjištěny žádné chyby a nedostatky.

Děkuji za spolupráci v rámci odborů 
města a hlavnímu ekonomickému od-
boru za dobrou práci.
 

●  Alexis�Kimbembe,� 
místostarosta MěÚ

VÝSLEDKY�PARTICIPATIVNÍHO�ROZPOČTU�2023
Letos se mohli poprvé obyvatelé Úval 
svými návrhy a hlasy podílet na zlep-
šování života v našem městě. Pro je-
denáct projektových návrhů nakonec 
hlasovalo celkem 157 občanů. 

Výsledky byly naprosto jasné: s počtem 
45 hlasů vyhrál projekt úpravy nezpev-
něné plochy před ZŠ Úvaly s názvem Do 
školy bez kaluže, který připravila paní 
Marie Černá. Rozpočet tohoto projektu 
je odhadován na 240 000 Kč. 

Gratulujeme!

Na druhém místě se s celkovým po-
čtem 19 hlasů umístil projekt s názvem 
Lavičky pro Úvaly pana Jana Černého  
v předpokládané hodnotě 193 057 Kč. 

Alokace participativního rozpočtu po-
kryje v plné výši tyto první dva projek-
ty. Vítězné projekty budou realizovány  
v druhé polovině roku 2023. 

  
Výsledky hlasování

              Hlasů

  1.   Do školy bez kaluže (240 000 Kč)        45

  2.   Lavičky pro Úvaly (193 057 Kč)        19

  3.   Podhájí bez bláta (200 000 Kč)        17

  4.   Pomník odboje (125 000 Kč)        13

  5.   Osvětlení soch sv. Jana Nepomuckého 
        a kostela Zvěstování Páně v Úvalech (1000 000 Kč)      12

  6.   Restaurování sochy Arnošta z Pardubic (120 000 Kč)     11

  7.   Barevné hřiště u polikliniky (71 720 Kč)       11

  8.   Doplnění pouliční lampy v ulici Alešova (120 000 Kč)       9

  9.   Nové stromořadí pro Úvaly (20 000 Kč)         9

10.  Barevné hřiště Úvaly - nový chodník u kolejí  
        (62 720 Kč)             6

11.  Důstojné WC na hřbitově (42 000 Kč)         4

O osudech dalších bude rozhodovat na 
nejbližším jednání rada města, mož-
nosti budou konzultovány s navrhova-
teli. Kompletní výsledky včetně popisu 
jednotlivých projektů najdete níže, pro 
aktuální informace sledujte webové 
stránky města. 

Děkujeme všem, kteří věnovali svůj čas 
vylepšování našeho společného pro-
středí a přihlásili své projekty. Zároveň 
děkujeme všem, jež svými hlasy roz-
hodli o tom, které z předložených návr-
hů budou zrealizovány.  
 

●  Ing.�Jana�Svatošová

ZNÁME�POŘADÍ�PROJEKTŮ�PARTICIPATIVNÍHO�
ROZPOČTU.�A�CO�BUDE�DÁL?
Vyčleněná částka pro participativní 
rozpočet ve výši 600 tis. umožní reali-
zaci prvním dvěma projektům v pořa-
dí. Můžeme se tak těšit na úpravu ne-
zpevněných povrchů u základní školy, 
při procházkách městem jistě oceníte 

odpočinek na osmi nově pořízených la-
vičkách. 

Rádi bychom realizovali i třetí projekt  
v pořadí, jehož předmětem je úprava 
ulice v Podhájí. Na realizaci tohoto pro-

jektu chybí v rozpočtu něco málo přes 
30 tis. Kč, tuto situaci se budeme snažit 
společně s navrhovatelem vyřešit. O vý-
sledcích jednání vás budeme informovat. 

●  Ing.�Jana�Svatošová
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FINANCE�V�NAŠEM�MĚSTĚ
Vážení spoluobčané, chtěli bychom před-
stavit finanční situaci města Úvaly za ob-
dobí 1–5/2023. Stručně a srozumitelně.

SCHVÁLENÝ ROZPOČET NA ROK 2023
Příjmy a výdaje ve výši 247 142 442,- Kč

PŘÍJMY
K 31. 5. 2023 jsme obdrželi příjmy k cel-
kovému rozpočtu ve výši 76,44 %. 

RUD  50 098 398,- Kč
Příspěvky developerů 5 090 000,- Kč

VÝDAJE
K 31. 5. 2023 vyčerpáno z celkového roz-
počtu 65,66 % finančních prostředků.
Neinvestiční příspěvky pro příspěvkové 
organizace zřízené městem vyplaceny 
ve výši 29 869 592,- Kč
Splátky úvěrů 7 626 938,- Kč

PŘEHLED STAVU FINANCÍ 
Stav účtů 26 441 717,22 Kč
Stav zadlužení (úvěry města)  
118 523 902,- Kč

Další podrobnější informace můžete zís-
kat na www.mestouvaly.cz/rozpocet

●  Jitka�Hájková,�
vedoucí ekonomického odboru

OPRAVA�BUDOVY�ZÁKLADNÍ�ŠKOLY�ÚVALY
Vážení rodiče a vážení občané Úval, 
jak jistě víte, v současné době probíhá 
oprava historické budovy Základní školy 
Úvaly. 

Stavební práce provádí společnost S-B 
s.r.o., sídlem Husova 332, 264 01 Sedl-
čany. Předmětem této akce je výměna 
a oprava oken a dveří a oprava střechy. 

Jedná se o zlepšení vizuálního výrazu 
budovy. Stávající vnitřní prostory budou 
opravami dotčeny rovněž a to tím, že je 

předpokládána oprava omítek, podhle-
dů, nátěry všech povrchů a prvků včetně 
nové výmalby stěn. 
 
Rovněž budou provedeny výměny krytin 
a opravy nášlapných vrstev podlah. Nos-
né konstrukce a dispoziční řešení budo-
vy, tj. vnitřní zdivo včetně příček budovy 
nebudou stavebními pracemi dotčeny. 
Samozřejmostí je také oprava fasády  
a to tak, že bude zachován původní vzhled  
a struktura. Stavební práce budou do-
končeny v září roku 2023.

Tato akce je financována za pomoci dota-
ce od Ministerstva pro místní rozvoj Čes-
ké republiky v celkové výši 15,5 mil. Kč.

Určitě se těšíte, stejně jako my, na staro-
nový vzhled naší školy. 

Věříme, že tato akce prospěje všem uži-
vatelům a hlavně našim dětem, které 
budou mít lepší prostředí pro své vzdě-
lávání.

●  Odbor�investic

STAVEBNÍ�AKCE�„ROZŠÍŘENÍ�MARKÝZY�VSTUPU�
–�PŘÍSTŘEŠEK�ŠKOLNÍ�JÍDELNY�ZŠ�ÚVALY“
Vážení spoluobčané,
v měsíci červenci 2023 je plánováno za-
hájení stavebních prací na akci „Rozšíření 
markýzy vstupu – přístřešek školní jídel-
ny ZŠ Úvaly“. Přístřešek bude plně zastře-
šovat stávající dřevěnou terasu a bude 
tak vytvořen chráněný prostor. Objekt je 
navržen jako otevřený přístřešek, zastře-
šený plnými, čirými polykarbonátovými 
deskami. Materiálové i tvarové řešení 
přístřešku bude záměrně kontrastovat 
stávající dřevěné stavbě školní jídelny. 

Předpokládaný termín dokončení stavby 
– „Rozšíření markýzy vstupu – přístřešek 
školní jídelny ZŠ Úvaly“ by měl být do 
začátku školního roku. Předpokládaná 
hodnota zakázky je 2,5 mil. Kč včetně 
DPH.

Doufáme, že navržený přístřešek zlepší 
komfort čekajících dětí před objektem 
školní jídelny ZŠ Úvaly. Nemůžeme ne-
chat naše děti čekat v dešti a v nepřízni-
vém počasí před školní jídelnou. ●  Odbor�investic

ZASTUPITEL�V�KURZU
Milé Úvalačky, milí Úvaláci,
jako nově zvolený zastupitel neberu 
svoji pozici na lehkou váhu, a proto jsem 
se po samostudiu práce zastupitele roz-
hodl využít komplexního vzdělávacího 
programu pro volené představitele obcí 
a měst přímo od ministerstva vnitra. 

Absolvoval jsem celkem tři vzdělávací 
moduly v oblastech postavení zastupitele  
v systému veřejné správy, finanční řízení 
obce a rozvoj obce. Jsem moc vděčný, že 
jsem měl možnost se sejít a diskutovat 

se spoustou jak nově, tak i dlouhodo-
bě volenými zastupiteli, starosty a mís-
tostarosty z celé České republiky a učit 
se od nejlepších odborníků z řad členů 
ministerstev. 

Bylo zajímavé slyšet od ostatních, jaké 
problémy řeší v jednotlivých obcích a s 
jakými výsledky. Doufám, že nově na-
byté zkušenosti budu moci co nejdříve 
uplatnit pro blaho města a nás všech. 

●  Tomáš�Leier,�zastupitel města
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VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
 … Slovanský průvan aneb garážový 
výprodej rozhýbal sousedskou výpo-
moc v části města. Oblečení, kola, boty, 
hračky, knihy, nářadí, nádobí – cokoliv, 
kdo objevil při úklidu domácnosti a již 
neupotřebí, mohlo někomu udělat ra-
dost a sloužit dál.

…  byl vyhlášen ZÁKAZ PÁLENÍ A ROZ-
DĚLÁVÁNÍ OHNĚ.

„V návaznosti na výstrahu ČHMÚ č. 
000160 vstupuje dnešním polednem 
v účinnost Nařízení kraje č. 3/2020 ze 
dne 20. 4. 2020 o stanovení podmínek 
k zabezpečení požární ochrany v době 
zvýšeného nebezpečí vzniku požáru.

V této souvislosti byl v našem kraji do 
odvolání výstrahy vydán zákaz pálení.

Všichni občané, kteří měli nahlášeno 
pálení na webu https://paleni.izscr.cz/
byli o této situaci vyrozuměni prostřed-
nictvím emailu“… píše na fb HZS Stře-
dočeského kraje a město Úvaly.

… velké dohady byly kolem stříká-
ní chodníků proti plevelům na fb, 
jsou tam protichůdné názory i snaha  
z města uklidnit přispěvatele, někteří 
se ovšem vyjadřují značně nevybíra-
vým způsobem, zvláště jeden s patrně 
smyšleným jménem dehonestuje kaž-
dý názor slovy, která mohou urazit.

… „od 3. 7. do 17. 7. 2023 bude probíhat 
obnova povrchu komunikace Rašínova, 
bude omezen příjezd k jednotlivým ne-
movitostem, ulice Rašínova bude úpl-
ně uzavřena. Děkujeme za pochopení 
a omezení výjezdu z dotčených nemo-
vitostí, případně zajištění dočasného 
parkování mimo vymezenou oblast…“ 
kdo nemá internet, aby věděl.

… Úvaly u Prahy chtějí pokračovat v 
obnově historického koupaliště ze 
40. let

11. 6. 2023 Doris Drienová ČTK. V Úva-

… je v Husově ulici jiný nový obchůdek 
Trefa. Nahlédnutím snad drobnosti 
nepropagovaného původu.

… další změna již měsíc známá, je  
v Husově ulici. Říká o ní PharmDr. Hana 
Kantorová: „Po delší úvaze jsme se roz-
hodli vstoupit do řetězce BENU léká-
ren,  které jsou modernější, poskytují 
pacientům větší sortiment a v této 
nelehké době snad i lepší dostupnost 
léků, a hlavně nižší doplatky na vybra-
né skupiny léků. Také pro vás bude do-
stupný e-shop, kdy si objednané zbo-
ží u nás jen vyzvednete. Pro personál 
lékárny, který zůstane stejný, to bude 
velká změna. Doufáme, že vše zvládne-
me a klienti budou odcházet spokoje-
ni. Všem vám přejeme krásné, klidné 
a slunečné nadcházející léto a těšíme 
se na vaši návštěvu v trošku jiné lékárně 
…“. A zvládly.

… Úvaly učarovaly filmařům. Seriál 
Rapl v hlavní roli s Hynkem Čermákem, 
natáčený v letech 2016-2019, občas za-
brousil do hotelu Budka a jiný seriál 
Případy mimořádné Marty s populár-
ní Tatianou Dykovou použil nejen kuli-
su hotelu a jeho baru, ale i fotbalového 
hřiště. Návštěvníky baru v hotelu bylo  
i pár členů našeho OUDIVU.

lech u Prahy chtějí pokračovat v další 
obnově historického koupaliště ze 40. 
let. O záchraně chátrajícího koupališ-
tě rozhodli lidé v roce 2016 v místním 
referendu, po rozsáhlé rekonstrukci se 
znovu otevřelo v roce 2019.

Město investovalo do opravy technolo-
gie a bazénů přes 40 milionů korun. Do 
budoucna počítá s další modernizací 
areálu a doplněním sportovních prvků. 
Prvním krokem byla nedávno provede-
ná změna územního plánu, řekla sta-
rostka Markéta Rydvalová (Otevřené 
Úvaly).

„Začali jsme změnou územního plánu, 
která je pro další postup nezbytná, 
určitě chceme vytvořit sportovní záze-
mí, například beachvolejbalové hřiště 
a další,“ řekla starostka. Plány podle 
ní ale komplikuje nedostatek peněz. 
„Máme nyní v procesu řadu velkých in-
vestičních akcí, začali jsme třeba s bu-
dováním vodovodního přivaděče, čeká 
nás stavba svazkové školy,“ doplnila 
Rydvalová.

Pro zachování unikátního koupaliště 
s padesátimetrovým bazénem a dal-
šími dvěma menšími bazény se spojili 
lidé z Úval, nyní pod hlavičkou spolku 
Zachraňme koupaliště. „Když se před 
osmi lety koupaliště zavřelo a na ob-
zoru nebylo jeho znovuotevření, lidi to 
vystrašilo. Je to historické místo, kou-
paliště stavěli jejich předkové, scháze-
ly se zde celé rodiny, jezdili sem i lidé  
z okolí,“ řekla za spolek Jana Kytlicová.

Původní záměr města, které do chátra-
jícího koupaliště investovat nechtělo, 
zvrátil výsledek referenda. „Jsme rádi, 
že se to povedlo, je ale třeba vybudo-
vat moderní zázemí, zlepšit služby a in-
formování o koupališti. Místo má navíc 
potenciál, aby se třeba sportovní aktivi-
ty na plánovaných hřištích provozovaly 
víc než jen tři měsíce v roce,“ doplnila 
Kytlicová. Spolek pořádá v areálu kou-
paliště každoročně zahájení a uzavření 
sezony zlatým klíčem a akci Babí léto 
na úvalském koupališti.

Podle správců areálu navštíví koupa-
liště v sezoně s příhodným počasím 
300.000 až 400.000 lidí. Díky dobré-
mu vlakovému spojení patří k častým 
návštěvníkům i lidé z hlavního města. 
Zdroj: ČTK, rozhlas Dvojka, Náš Region.

… špajz na náměstí nabízí „extrovky“, 
zdá se biovýroby a domácí péče, nej-
spíš stojí za to vyzkoušet.

MUDr. Maříková
DOVOLENÁ

3. – 6. července
(akutní případy ošetří 

MUDr.Karásková)
7. července (ZAVŘENO)

 
28.července

 
14. – 18. srpna – pouze 

AKUTNÍ případy 
– dovolená SESTRY

 
21. srpna – 1. září
(sestra přítomna  

od 28. srpna)
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… před časem byl v TV i Divokej Bill ... 
„dnes 5. 5. ráno v 8.20 h ve vysílání Stu-
dia 6 na ČT 1 a ČT 24 byl Vašek Bláha 
s dalšími třemi spoluhráči z Divokýho 
Billa a v rozhovoru s moderátorkou Jol-
kou Krásnou představili nové CD s ná-
zvem Bazilišek. Je to od roku 2000 už 
osmé cédéčko,“ … zaznamenal čtenář.

… již pár týdnů je opravována, a to 
velmi důkladně, Smetanova ulice. Po-
stupně její pravý jízdní směr do kopce. 
Důvodem byl její propad a problém, 
který se projevoval každou opravenou 
částí zapříčiněný nejspíš prosáknutím 
spodními vodami.

uzavřeno. Na hřišti budou probíhat 
stavební úpravy, které by měly zamezit 
eskalaci dalších konfliktů mezi uživateli 
hřiště a obyvateli okolní zástavby. Ter-
mín otevření závisí na rychlosti realiza-
ce těchto úprav. Předpokládaný termín 
znovuotevření hřiště je v průběhu čer-
vence letošního roku. Velmi nás na-
stalá situace mrzí, ale vzhledem k es-
kalaci napětí v uplynulých dnech jsme 
byli bohužel nuceni hřiště do realizace 
úprav uzavřít. V tuto chvíli děláme vše 
proto, aby bylo hřiště co nejdříve zno-
vu otevřeno jeho uživatelům. Děkuji za 
pochopení.“ Markéta Rydvalová

… příroda na přelomu jara a léta bují  
a pod tratí vypadá jako království Šíp-
kové Růženky a vstup do Králičiny jako 
do králičí nory.

… trhy na náměstí jsou zaplněné trhov-
ci a hned po ránu v sobotu i zájemci.

●  Určitě�mnoho�poznatků�nestihla�
zaznamenat�Alena�Janurová

… lávka přes Výmolu pod schody  
v Nerudově ulici je uzavřena, dáme 
vědět, až bude přístupná.

… téměř denně musí TS uklízet střepy 
na cestě pod tratí k podchodu, chodí 
tudy tolik lidí a jezdí senioři na vozíku.

… na fb města jsou aktuální informace, 
které se týkají většinou krátkodobých 
událostí. Nyní se objevily závažnější, 
co zasáhnou do obou prázdninových 
měsíců všem. „Dovolujeme si Vás in-
formovat, že v rámci stavby „Cyklic-
ká údržba trati v úseku Praha – Bě-
chovice (mimo) – Poříčany (mimo)“ 
bude sdružení firem STRABAG Rail a.s. 
a SWIETELSKY Rail CZ s.r.o. provádět 
v termínu 17. 7. – 3. 9. 2023 opravné 
práce na koridorové trati přiléhající  
k obci. Tyto práce budou za pomo-
ci speciální železniční mechanizace 
provádět v době schválených nočních 
výluk na trati, a to v čase od 19:00 do 
5:00. Na území Úval to konkrétně bude 
ve dnech 23. 7. – 31. 7. 2023, 7. 8. – 
13. 8. a 28. 8. – 3. 9. 2023. Vzhledem  
k tomu, že půjde o práce v nočních ho-
dinách, chtěla by se společnost STRA-
BAG Rail, a. s.,  obyvatelům obce tímto 
omluvit za dočasný diskomfort způ-
sobený hlukem a nutností pracoviště 
nasvítit. Tyto vlivy se budou snažit dle 
dostupných možností minimalizovat, 
nelze je však bohužel zcela elimino-
vat…“

… „Hřiště na Slovanech je z provozních 
a bezpečnostních důvodů do odvolání 

KVĚTINOVÁ�VÝZDOBA�NA�ÚVALSKÉM�NÁDRAŽÍ
Ve středu 24. května 2023 instalovali čle-
nové spolku Otevřené Úvaly před budo-
vou úvalského nádraží květinové truhlíky 
s muškáty. Stejně jako v předchozích le-
tech jsou ozdobou betonových a dláž-
děných ploch nástupiště. Doufejme, že 
budou zdatně odolávat rukám vandalů, 
případně jiných „nenechavců“... 

O pravidelné zalévání se budou v týden-
ních intervalech starat členky a členové 
spolku Otevřené Úvaly, a to až do kon-

ce vegetační sezony. Truhlíky v počtu 18 
kusů a květiny byly hrazeny výhradně  
z vlastních finančních prostředků spolku 
Otevřené Úvaly. 

Muškáty byly tradičně předpěstovány 
v Zahradnictví Limuzy. Věříme, že vám 
všem budou dělat radost po celé léto  
a část podzimu.

●  Marek�Mahdal,� 
Otevřené Úvaly
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DEN�IZS�A�TECHNIKY�MĚSTA�VE�FOTOGRAFII�
Prezentace městské poli-
cie, SH a JSDH, Policie ČR  
a TSMÚ, která se stává 
moderní tradicí a sezna-
muje zejména děti s pra-
cí pro společnost nutnou  
a prospěšnou:

Na dopravním hřišti pěšky

Na dopravním hřišti na kole

Tak kluci, co to je? Policie ČR

Těžké odpadové pexeso

Technika TS

Technika TS svahová sekačka s dálkovým ovládáním

 Technika TS s výkladem

 Technika TS s výkladem 

Technika TS Odpadový svoz

Hasičská technika JSDH

Zásah do „plamene“

První pomoc – výuka

Jak vidí osoba s 2‰ alkoholu v krvi

●  Část�pěkného�a�poučného�odpoledne�zaznamenala�A.�Janurová
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DOPRAVNÍ�INFORMACE�NA�PRÁZDNINY
Prázdninový provoz PID 1. 7. – 
3. 9. 2023

Obdobně jako v minulých letech začne 
od 1. července 2023 platit v pražské 
MHD i na příměstských a regionálních 
autobusových linkách PID standard-
ní prázdninový jízdní řád, který bude 
obdobný jako loni v létě. U metra bu-
dou prodlouženy intervaly v pracovní 
dny a na linkách B a C i o víkendu (na 
jednotný víkendový interval 7,5 minu-
ty). Intervaly tramvajových linek budou 
prodlouženy ve špičkách pracovních 
dnů na 10 minut, ve všední dny kolem 
poledne na 12 minut (u páteřních linek 
9, 17 a 22 budou intervaly poloviční). 
Mimo provoz bude linka 4, linka 16 po-
jede jen na Kotlářku. Naopak zachován 
zůstane provoz linky 21 kvůli rekon-
strukci Barrandovského mostu. U au-
tobusových linek dojde k prodloužení 
intervalů v pracovní dny a u vybraných 
linek i o víkendu (avšak v menším roz-
sahu než loni). Nepojedou školní linky 
ani školní spoje na příměstských a re-
gionálních linkách. Prázdninový provoz 
bude trvat do neděle 3. 9. 2023.

Kokořínské cyklobusy vyje-
dou 1. 7. 2023

Od 1. července 2023 do konce srpna 
2023 budou opět v provozu speciální 
cyklobusy na linkách PID v oblasti Měl-
nicka a Kokořínska. Autobus s kapaci-
tou 20 kol bude jezdit o sobotách, ne-
dělích a svátcích na třech trasách:

Linka 695 
Mělník – Kokořínský Důl – Ráj – Mšeno

Linka 697 
Mšeno – Ráj – Dubá – Houska – Doksy¨

Linka 693 
Mšeno – Lobeč – Nosálov

S pomocí cyklobusů bude možné na-
vštívit i s kolem turisticky oblíbenou 
oblast Kokořínských skal s nespočtem 
skalních útvarů a kulturních památek:

• hrady: Kokořín, Houska
• rozhledna: Vrátenská hora
• muzeum pivovaru a vlastivědné  
  muzeum E. Štorcha v Lobči  
  a parostrojní pivovar Lobeč
• koupaliště: Harasov, Nedamov
• skalní hrady a stezky: Cinibulkova  
  stezka (Skalní bludiště), skalní hrad  
  Nedamy, skalní útvary – Pokličky,  
  Skalní brána, Obří hlava a žába atd.

Na těchto linkách platí běžný Tarif PID, 
na lince 697 také Tarif IDOL. Cena za 
přepravu kola je 20 Kč.

Letní výlety s Cyklohráčkem

Jedinečný turistický vlak Cyklohráček 
pro malé i velké výletníky si i v tomto 
roce na letní prázdniny připravil spe-
ciální jízdy do zajímavých destinací 
nejen ve Středočeském kraji. Od 11. 
7. do 24. 8. 2023 každé úterý a čtvrtek 
máte opět po roce možnost vydat se  
s námi na výlet do míst, kam tato speci-
ální vlaková souprava plná hraček, her  
a balónků běžně nejezdí. Těšit se mů-
žete na 14 speciálních výletů, při kte-
rých zažijete spoustu legrace a zábavy. 
Na palubě vlaku se setkáte jak s našimi 
hrajvedoucími, kteří mají především 
pro děti připravené upomínkové před-
měty nebo hry, ale samozřejmostí je  
i služba ČD Minibaru, jež nabízí základ-
ní sortiment občerstvení.

Ve výletním vlaku Cyklohráček neplatí 
žádné speciální jízdné. Vláček pro malé 
i velké výletníky stále jezdí za standard-
ní tarif Pražské integrované dopra-
vy (PID) či tarif Českých drah (ČD). Ve 
vlaku lze taktéž uplatnit jízdní doklady 
Systému jednotného tarifu One Ticket. 
Jízdné PID platí ve vlaku jak v podobě 
předplatních papírových nebo elek-
tronických kuponů, tak v podobě jízd-
ních dokladů PID pro jednotlivou jízdu,  
a to vždy podle jejich časové a pásmo-
vé platnosti. Jízdenky PID lze zakoupit 
přes mobilní aplikaci PID Lítačka. Jízdy 
doklady ČD si můžete zakoupit pro-
střednictvím mobilní aplikace Můj vlak, 
ve stanicích u pokladen nebo u vlakve-
doucího, pokud nastupujete tam, kde 
pokladna není.

Více informací přinášíme na našem 
webu https://pid.cz/letni-vylety-s-cyk-
lohrackem-2023/.

Kam Cyklohráček letos vyrazí?

• 11. července:
Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Týnec nad 
Sázavou – Čerčany
• 13. července:
Praha hl. n. – Beroun – Křivoklát –  
Rakovník – Lužná u Rakovníka

• 18. července:  
Praha hl. n. – Beroun – Příbram –  
Březnice – Rožmitál pod Třemšínem

• 20. července: 
Praha hl. n. – Neratovice – Mělník – 
Lhotka u Mělníka – Mšeno

• 25. července:  
Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Mníšek 
pod Brdy – Dobříš

• 27. července:  
Praha hl. n. – Kladno – Lužná  
u Rakovníka – Rakovník – Kralovice  
u Rakovníka

• 1. srpna:  
Praha hl. n. – Čerčany – Sázava –  
Český Šternberk zast. – Kácov

• 3. srpna:   
Praha hl. n. – Beroun – Příbram –  
Březnice – Rožmitál pod Třemšínem

• 8. srpna:  
Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Týnec nad 
Sázavou – Čerčany

• 10. srpna: 
Praha hl. n. – Kladno – Lužná  
u Rakovníka – Rakovník – Křivoklát – 
Roztoky u Křivoklátu

• 15. srpna:  
Praha hl. n. – Neratovice – Mladá  
Boleslav hl. n. – Bezděz – Doksy

• 17. srpna:
Praha hl. n. – Český Brod – Nymburk 
město – Kopidlno – Jičín

• 22. srpna:
Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Mníšek 
pod Brdy – Dobříš

• 24. srpna:
Praha hl. n. – Kladno – Lužná  
u Rakovníka – Rakovník

●  Filip�Drápal



    
9ZPRÁVY�Z �MĚSTAZPRÁVY�Z �MĚSTA ŽIVOT ÚVAL 7–8/2023

ÚVALY�V�MOBILU.�MÁTE�JE�TAM?
Ještě se k vám nedoneslo, že existuje 
aplikace Úvaly v mobilu? Není to žádná 
novinka, již jsou tomu více než tři roky, 
kdy byla vytvořena a představena zde 
v Životě Úval a používá ji více než 500  
z nás. Nebo jste zatím jen odložili její 
instalaci? Nyní může být ten správný 
čas to udělat a mít v telefonu např. pro-
gram letního kina, umístění mobilních 
d e f i b r i l á t o r ů 
k záchraně ži-
votů, možnost 
nahlásit závadu 
nebo se z noti-
fikace dozvědět  
a připravit se 
na havárii na 
v o d o v o d n í m 
řadu ještě 
předtím, než 
vyrazíte z práce 
domů. Pojďme 
si nyní předsta-
vit to, co apli-
kace v dnešní 

podobě umí, jak nám může být nápo-
mocná a jak si ji nainstalovat.

Co aplikace nabízí? Aktuální přehled 
kulturních, sportovních a společen-
ských akcí, nejdůležitější aktuality  
z městského úřadu a jeho organizací, 
včetně kompletní úřední desky města  
a popisu a kontaktních údajů měst-
ského úřadu (vedení města, jednotlivé 
odbory a další organizace). Pro zajíma-
vost je zde i v reálném čase přenášen 
obraz části náměstí Arnošta z Pardubic 
včetně kostela a staré školy snímaný 
kamerou umístěnou přímo na radnici.

Užitečná je jistě možnost na několik 
kliknutí nahlásit nově objevenou zá-
vadu (např. na osvětlení, městském 
mobiliáři či infrastruktuře města).  
K dispozici je také mapa dětských hřišť 
i mapa stanovišť kontejnerů na tříděný 
odpad informující i o kombinaci kon-
tejnerů v daném místě. Nejste si občas 
jistí tím, co do kterého kontejneru na 

tříděný odpad 
patří či naopak 
nepatří? Neva-
dí! Rozklikněte 
si detail kon-
krétního stano-
viště v mapce  
a u jednotli-
vých kontejne-
rů najdete i po-
pis, co do které 
nádoby vhodit 
lze a co do ní 
určitě nedávat. 

Nestihli jste si z 
domova vzít na 
čtení tištěný měsíčník Život Úval? Mů-
žete ho mít s sebou kdekoliv i tak, a to 
díky odkazům na nejnovější čísla přímo  
v aplikaci. Před cestou z domu se také 
můžete na jednom místě podívat na 
informace o dopravě (kolony aut, od-
jezdy i zpoždění či výluky vlaků, zastáv-
kové jízdní řády autobusů a pod.).
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Napadlo by vás, že i taková věc, jako 
je aplikace, by mohla někomu pomoci 
zachránit život? Ano, skutečně, i takto 
by se dalo uvažovat o nenápadně vy-

hlížející map-
ce s názvem 
Mapa defibri-
látorů. Jedná 
se totiž o pře-
hled mobilních 
automatických 
e l e k t r i c k ý c h 
def ibr i lá torů , 
zkráceně AED, 
které umož-
ňují obnovu 
řádného sr-
dečního rytmu  
u postižených 
s náhlou zá-
stavou oběhu. 

Tento přístroj umí sám rozpoznat, kdy 
pacient potřebuje defibrilační výboj  
a podat ho ve správný čas. Kde AED 
konkrétně najdete? Tři jsou nepřetr-
žitě k dispozici na frekventovaných 
místech města, konkrétně na nádražní 
budově, před radnicí na náměstí Ar-
nošta z Pardubic a v areálu Hřiště Úvaly  
v Pařezině. Další dva jsou v autech dob-
rovolných hasičů a městské policie. 
Pokud byste se setkali s tím, že někdo 
zkolabuje a bude mít zástavu srdce a/
nebo dechu, určitě zachovejte klid a vo-
lejte 155. Mějte hovor na hlasitý odpo-
slech, popište situaci a zahajte resus-
citaci dle instrukcí operátora. Rychlost 
potenciální defibrilace s pomocí AED je 
v těchto případech velmi důležitá. Li-
teratura uvádí, že defibrilace provede-
ná do 3–5 min od kolapsu může zvýšit 
šanci na přežití až na 50–70 %. Pakliže 

tedy nejste u postiženého sami, pověř-
te někoho ať spěšně přinese tento AED 
přístroj a postupuje dle jednoduchého 
obrázkového a zvukového návodu. 
Ruční masáž srdce by neměla být pře-
rušována s výjimkou povelu od AED. 
Po zapnutí přístroje bude přístroj sám 
udělovat jednoduché hlasové pokyny  
k jeho zdárnému použití a sám rozhod-
ne o podání výboje. Vše je připravené 
pro použití naprostým laikem, proto 
se prosím nebojte, můžete tím sku-
tečně pomoci zachránit život. Nejlepší 
by bylo, pokud by AED ani resuscitace 
nebylo vůbec třeba, ale nikdy nevíme, 
na které straně se v případně vzniklé 
situaci budeme sami nacházet.

A jak si aplikaci instalovat? Stejně jed-
noduše jako jakoukoliv jinou aplika-
ci, kterou jste si již někdy instalovali. 
A pokud je to pro vás něco nového, 
pojďme to zkusit spolu. Začněme nej-
dříve tím, co je to aplikace. Aplikace je 
zjednodušeně program, který je spuš-
těn na operačním systému daného 
zařízení. Stejně jako počítač může mít 
např. operačním systémem Windows, 
který se stará o námi používané pro-
gramy Word, Outlook nebo internetový 
prohlížeč, tak i telefon nebo tablet mají 
svůj operační systém. Aplikace Úvaly 
v mobilu je vytvořena pro dva druhy 
operačních systémů. Jak pro telefony  
a tablety s operačním systémem An-
droid (např. Samsung, Huawei, Xiao-
mi), tak pro telefony či tablety s ope-
račním systémem iOS (Apple iPhone, 
iPad).

Nejjednodušší způsob instalace apli-
kace je otevřít na vašem zařízení fo-

toaparát, namířit jej na QR kód pro 
vaše zařízení z přiloženého obrázku  
a řídit se pokyny, které se samy zob-
razí na obrazovce. Je ale třeba vědět, 
který operační systém váš telefon či 
tablet obsahuje. 

Máte-li zařízení s Androidem, namiř-
te fotoaparát telefonu na QR kód pro 
OS Android, nebo použijte předinsta-
lovanou aplikaci Obchod Google Play. 
Pro zařízení s iOS namiřte fotoaparát 
telefonu na QR kód pro Apple iOS, 
nebo použijte 
p ř e d i n s t a l o -
vanou aplikaci 
AppStore. Po-
kud se nezda-
ří použití QR 
kódu, můžete  
v předinstalo-
vaných aplika-
cích Obchod 
Google Play 
nebo AppS-
tore vyhledat 
aplikaci Úva-
ly v mobilu  
a vyberte vol-
bu instalovat. 
Instalace chvilku potrvá v závislosti 
na rychlosti internetového připojení, 
ale není nikterak náročná na úložiště. 
Po úspěšné instalaci hledejte na ob-
razovce vašeho zařízení úvalské logo, 
tedy již dobře známý obrázek tmavého 
kmene stromu (podobnému písmenu 
ypsilon) se zelenou korunou. Nyní mů-
žete aplikaci začít používat se všemi 
jejími funkcemi popsanými výše. 

●  Aleš�Pilný

OBNOVA�LÁVKY�PŘES�VÝMOLU�U�STARÉHO�
SPLAVU�V�KRÁLIČINĚ
Z důvodu špatného technického stavu 
dřevěné lávky přes Výmolu ve Škvo-
recké oboře - Králičině (u informační 
tabule „Starý splav“ na naučné stezce) 
byla dne 17. května lávka rozebrána  
a odstraněna. Tato „Lávka Pepy Bene-

še“ sloužila návštěvníkům Králičiny od 
17. 11. 2011 (kdy byla svépomocí členů 
spolku Otevřené Úvaly postavena) až 
do 17. 5. 2023, tedy na den přesně 11  
a půl roku. O den později se členové 
Otevřených Úval opět sešli v Králičině 

a na náklady spolku Otevřené Úvaly 
na tomto místě instalovali zcela novou 
dřevěnou lávku. Tak ať slouží nám všem  
a dlouho vydrží ! 😉

●  Marek�Mahdal,�Otevřené Úvaly
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VÝZNAMNÝ�ROK�MDDM
V tomto roce náš Domeček oslavil 35 
let své existence. Obzvlášť v dnešní in-
stantní uspěchané době je to úctyhod-
ný počet let a tato skutečnost zároveň 
o mnohém vypovídá. Asi nejpodstat-
nějším faktem je, že od samého vzniku 
až po současnost dokáže MDDM na-
bízet skutečně kvalitní náplň volného 
času, reaguje nabídkou kroužků na ak-
tuální trendy a zvládne obstát ve velké 
konkurenci. 

V předchozím období Domeček suplo-
val ve větší míře i kulturní městské 
centrum a vystřídalo se zde mnoho za-
jímavých osobností. Tradici a skutečný 
věhlas dokázalo vybudovat taneční od-
dělení, které reprezentovalo MDDM se 
ctí a úspěchy i na světových soutěžích. 
K dlouhodobě kvalitním a zavedeným 
oblastem patří oddělení společensko-
vědní a estetické se svými talentova-
nými lektory. Novější samostatnou éru 

v současnosti buduje oddělení hudeb-
ní, které je na špičkové profesionální 
úrovni. Mezi středočeskými domečky 
však skutečně vyčníváme nejmladším 
vědeckotechnickým oddělením, které 
se během relativně krátké doby dosta-
lo na absolutní špičku.

Děkujeme vám všem, že nás podporu-
jete a účastníte se našich aktivit. Tento 
výroční rok jich bylo opravdu hodně 
(Noční hra, QR hra, Detektivní hra, pro-
jekt Projdi si domeček, Cyklopoznávač-
ka okolí, závěrečný koncert třech kapel 
a další). Některé si pro velký úspěch 
určitě zopakujeme. Navštívili jste spolu  
s námi blízké i vzdálenější okolí Úval  
a jak doufáme, každý výlet jste si oprav-
du užili.

Největší dík patří všem vedoucím, kte-
ří dokáží svým nadšením, obětavostí  
a skvělou prací posouvat MDDM na 

jeho cestě stále dál. Obrovský dík pa-
tří také všem dalším pedagogům, kte-
ří svým talentem a nasazením ukazují 
dětem další možnou cestu v jejich živo-
tech. Všichni dohromady tvoří jedineč-
ný celek, který funguje, a já si z celého 
srdce přeji, aby to tak trvalo dále.

●  Jana�Krejsová

RETRO�DEN�DĚTÍ
Letošní školní rok jsme pro vaše děti 
připravili spoustu zajímavých volno-
časových a výukových akcí. Retro Den 
dětí se ovšem pro vás stal asi tou nej-
oblíbenější. Obdrželi jsme neuvěřitel-
né množství pozitivních ohlasů. Děku-
jeme. Vždy nás potěší, když si najdete 
čas na zpětnou vazbu.

Den dětí jsme letos pro vaše děti uspo-
řádali na hřišti 27. 5. s 12 stanovišti ve 
stylu retro. Děti skákaly gumu, hrály 
čáru, cvrnkaly kuličky, zkoušely školku 
s míčem, probíhaly pod roztočeným 
provazem…  

Ovšem nejoceňovanějším stanovištěm 
byla střelba ze vzduchovek, kde i ro-
diče litovali, že nejsou dětmi. S tímto 
skvělým nostalgickým nápadem přišla 
naše kolegyně Olča Procházková a při-
pravili ho pro vás všichni zaměstnanci 
MDDM spolu s dobrovolníky. 

Děkujeme, že jste přišli. Dětských 
účastníků bylo skoro 150. Ideální po-
čet, kdy na stanovištích probíhalo vše 
hladce, bez čekání. 

●  Iva�Fíková

KONCERTY�V�MDDM
11. 6. se konal na zahradě MDDM slav-
nostní koncert k výročí 35 let existence 
našeho domečku. Moc děkujeme nejen 
spřízněným kapelám, které nám přijely 
zahrát – Honzovi Grunwaldovi a  The 
Drops, Kryštofovi Novotnému a Nasty 

Ratz a místním The Snails, ale i všem, 
kteří nás svou účastí podpořili a toto 
příjemné odpoledne plné kvalitní hud-
by strávili spolu s námi. Děkujeme The 

Snails za překvapení v podobě písně 
„Lady Jane“, kterou věnovali zákládající 
ředitelce Janě Pospíšilové a současné 
ředitelce Janě Krejsové. Spolu s kon-
certem probíhala v galerii krásná vý-
stava lektorů estetického oddělení: Ivy 
Fíkové, Davida Fuxy, Ely Krejsové, Jany 
Krejsové, Anny Merxbauerové a Hany 
Novosádové.

14. 6. si zahráli účastníci kroužku kla-
vír/housle Elišky Dvorské na koncertě 
v „Pětašedesátce“. Tento rok bylo vy-
bráno téma „Rock“ a tak jsme slyšeli 
spoustu známých rockových melodií. 
Všem dětem a rodičům děkujeme, 
účast byla opravdu obrovská.
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15. 6. v sále DPS zahráli kytaristé  
z kroužku Oldy Krejčovese, Petry 
Kuklové a malí klavíristé z kroužků 
Kačky Muniové a Káji Štěpánovské. Ve 
stejný den se zároveň konalo tradiční 
kytarové setkání s Petrem Borůvkou na ●  Eliška�Dvorská

Vinici a premiéra divadelní hry  ,,Trable 
s televizí“  režisérky Mileny Červenko-
vé v podání dětí z našeho divadelního 
kroužku. Moc děkujeme lektorům i dě-
tem za krásný kulturní zážitek.

TANEČNÍ�ODDĚLENÍ�MDDM�ÚVALY
Taneční oddělení MDDM Úvaly k 35. 
výročí otevření MDDM připravilo dvě 
akce ve dnech 10. – 11.6. 2023. 

Tou první byla akademie TO, ve které 
se představily děti i dospělí z tanečních 
kroužků moderny, diska, streetu a ma-
žoretek. K vidění byly jak soutěžní sku-
piny, tak i úplní začátečníci, hosty byli 
sólisté TS Rytmus David Procházka, 
Jana Maroušková, Karolína Poupová  
a Maruška Kořínková.

Akademie jsou tradicí MDDM a pořáda-
ly se nejprve v Kulturním domě Marie 
Majerové. Po jeho uzavření se konaly 
v úvalské sokolovně, kde přestalo jevi-
ště stačit našim prostorově náročným 
choreografiím. A tak se v roce 2006, 
kdy bylo slavnostní představení k 15. 
výročí TS Rytmus v Salesiánském diva-
dle v Praze, i naše akademie přesunuly 
do Prahy. V době covidu bylo divadlo 
uzavřeno a již se neotevřelo. Vracíme 
se tedy po 3leté pauze zpět do Úval, 
kde se stala akademie součástí oslav.

Druhou akcí byla taneční výstava  
v MDDM. Taneční sál byl vyhrazen 
pro výstavu historie MDDM, kde si ná-
vštěvníci mohli prohlédnout kroniky 
MDDM od prvopočátku dodnes a také 
zhlédnout výstavu pohárů TS Rytmus 
za poslední 2 roky. Navíc byly vysta-
veny i ty nejvzácnější trofeje z MS, ME  
a MR a zapůjčené nádherné poháry 
od našich nejlepších choreografů za 
oceněné choreografie Terky Rothové  
z roku 2016 a 2017 a pohár Áni Poupové  
z letošního regionálního kola CDO. 
Také se všichni návštěvníci mohli po-
dívat na medailonky vedoucích TO, na 
přehled nejúspěšnějších choreografií  
z letoška i minulých let, nahlédnout do 
Síně slávy našich sólistů na panelech, 
nebo prolistovat přehled všech cho-
reografií od roku 1988 do současnosti. 
V sále byly ještě promítány oba zázna-
my z živého vysílání – vyprávění Aleny 
Navrátilové /Sismilichové/ o vzniku  
a historii taneční skupiny MDDM. Po-
řady byly natočeny v době covidu  
k 30. výročí založení TS Rytmus Úvaly.

●  Alena�Navrátilová

BILANCE�LETOŠNÍHO�SOUTĚŽNÍHO�ROKU�V�TS�
RYTMUS
Soutěžní tým tanečního oddělení MDDM Rytmus Úvaly 
úspěšně zakončil sezonu a může být na své choreografy i ta-
nečníky právem hrdý. Nebudu vypisovat výčet všech umís-
tění na pohárech od poloviny dubna do června, ale pouze 
medailová místa a významné úspěchy v mistrovských po-
stupových soutěžích, abych čtenáře informovala jen o tom 
nejdůležitějším.

Účastnili jsme se těchto tanečních pohárových soutěží:

22. 4. Čáslavský čtyřlístek 

Naše medailová umístění:
3. místo   RIB moderna         „Zednická“                Alena Navrátilová
3. místo    RII moderna děti   „Fighting Strong“    Bára Kučerová
3. místo  RII street děti     „Old ´s Cool“       Helča Prchalová 

6. 5. Čelákovická Duběnka
 
Naše medailová umístění:
1. místo  RIII DD       „Jackpot“          Anna Korousová
2. místo  RI                „Zednická“     Alena Navrátilová
2. místo   RIII street  „Restart“          Helča Prchalová
3. místo   RII street   „Old ´s Cool“   Helča Prchalová

3. 6. Open Dance Mission Mladá Boleslav 

Naše medailová umístění:
2. místo  RI                 „Zednická“              Alena Navrátilová 
2. místo   RII                „Fighting strong“   Barča Kučerová 
2. místo  RIII disco     „Jackpot“             Anička Korousová
3. místo   RIV street    „In My Mind“         Helča Prchalová
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Pohárové soutěže mažoretek:

7. 5. TMD CUP Hradec Králové 

Naše umístění:
1. místo   mažoretky  II - juniorky   „Rasputin“    Radka Hertlová
1. místo   mažoretky  I – děti           „Kakadu“      Radka Hertlová
13. 5. Orient Dance Slaný 

Naše umístění:
1. místo   sólo Marie Kořínková      „Na zábavě“ 
3. místo   mažoretky II - juniorky    „Rasputin“    Radka Hertlová 

20. 5. O Týnišťské tajemství 

Naše umístění:
1. místo   sólo Marie Kořínková      „Na zábavě“ 
3. místo   mažoretky II - juniorky    „Rasputin“    Radka Hertlová

4. 6. Majorettes CUP Nymburk 

Obě skupiny na 6. místě a sólo Kořínková 5. místo

Naše starty v Art disciplínách na mistrovství Čech a MČR, 
kam jsme vybojovali postup:

29. – 30. 4. Mistrovství Čech – Taneční skupina roku ART 
Praha 

Naše umístění:
3. místo /14/   RIII A    moderna junioři   „Blue Lights“  
Áňa Poupová

Skvělý výsledek mezi českými týmy, které se na mistrovství 
Čech dokázaly probojovat.

7. 5. – 8. 5. Mistrovství Čech CDO – Art, Contemporary 
Chomutov 

Naše umístění:
4. místo /19/   RIII A    moderna junioři   „Blue Lights“  
Áňa Poupová
5. místo /9/      RIV       moderna                „Glitch in the code“ 
Terka Rothová
8. místo /10/   RIIIB     moderna junioři    „Huntress“               
Terka Rothová

Obrovská konkurence českých týmů, skvělé výkony a originální 
choreografie, rapidní nárůst počtu kvalitních tanečních skupin 
a úžasná atmosféra, to byla letošní soutěž MČ CDO ve všech 
kategoriích moderny. A naše týmy opravdu zabojovaly. Jejich 
umístění bez medailí sice malinko zamrzelo, ale porazit tolik 
skvělých soupeřů a postup na MČR bylo vlastně velkým úspě-
chem. 

20. – 21. 5. Mistrovství ČR „Festivalu tanečního mládí“ 
pořádané Svazem učitelů tance Praha
Naše umístění:
1. místo /10/   F   RIII A moderna junioři     „Blue Lights“  
Áňa Poupová
2. místo                RIII disco junioři                „Jackpot“  
Anička Korousová
3. místo /7/          RII street děti                     „Old´s Cool“  
Helča Prchalová
3. místo /12/  F RIV moderna                     „Glitch in the code“ 
Terka Rothová
3. místo  RI mini děti moderna       „Zednická“  
Alena Navrátilová
3. místo   RIV street mládež             „In My Mind“  
Helča Prchalová
7. místo  RII moderna děti              „Fighting strong“ 
Bára Kučerová
8. místo /10/         RIII B moderna junioři    „Huntress“  
Terka Rothová
9. místo  RIII street junioři              „Restart“   
Helča Prchalová

Skupina RIII A Áni Poupové obhájila loňský titul mistrů re-
publiky, skupina RIII DD Aničky Korousové získala titul vicemis-
tra, streetové týmy RII děti a RIV mládež Helči Prchalové a také 
moderny RI mini-děti Aleny Navrátilové a RIV A Terky Rothové 
se staly druhými vicemistry ČR. Pochvalu za skvělé výkony ale 
zaslouží i ti, co na medaile nedosáhli. Konkurence byla skuteč-
ně velká.
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26. – 27. 5. MČR CDO Praha – naše starty v disciplíně 
Contemporary II. liga a Hobby ART

Naše umístění:
7. místo Contemporary II. liga junioři      RIII A    „Blue lights“  
Áňa Poupová
6. místo Contemporary II. liga dospělí     RIV       „Clitch in the code“ 
Terka Rothová 
10. místo Hobby Art junioři                         RIII B   „Huntress“  
Terka Rothová

Velké množství kvalitních soupeřů, kteří postoupili z Čech  
i Moravy, nádherné choreografie a obrovské nasazení našich 
děvčat, to vše charakterizuje Grand finále Mistrovství republiky 
CDO. I když jsme se vysněných medailí nedočkali, všechny týmy 
předvedly skvělé výkony, porazily řadu výborných skupin a za 
svá umístění zaslouží dík a uznání.

2. 6. MČR Taneční skupina roku– Praha
 
Naše umístění:
2. místo       RIIIA      Blue Lights       Anička Poupová

Nádherný výkon v semifinále i finále soutěže, kam se dostali 
jen ti skutečně nejlepší z celé republiky, přinesl neskuteč-
nou radost týmu Aničky Poupové. 

Druhé místo a titul vicemistra ČR v tak velké konkuren-
ci, navíc v kategorii dospělých a ve vyšší výkonnostní 

kategorii – v základní lize, je skvělou tečkou za letošní 
soutěžní sezonou.

Co říci na závěr…. 
Naše TS Rytmus Úvaly v sezoně získala 16 zlatých, 14 stříbr-
ných, 15 bronzových medailí, titul mistra republiky, několik 
titulů vicemistra a druhého vicemistra a naše choreografka 
Áňa byla oceněna za nejlepší choreografii. 

Děti tančily jako draci, slečny v juniorech a dospělých ohro-
movaly obtížnou akrobacií, a hlavně souladem s hudbou, 
precizností a tanečním výrazem, vedoucí sršeli nápady  
a ozbrojeni trpělivostí stáli u zrodu krásných uměleckých děl 
a rodiče jezdili a jezdili, platili a platili, plakali dojetím, nešet-
řili pochvalou, natáčeli a fotili, prostě žili soutěžemi. A za to 
vše velký dík tanečníkům, vedoucím i rodičům. Přeji krásné 
prázdniny a tvořivé taneční soustředění.

●  Alena�Navrátilová

LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
Akce následovala akci…

19. 5 OUDIV – Dámský krejčí konverzač-
ní francouzská 160 letá komedie George 

mylně chápajícího sluhu i drobné role 
zákaznic domnělého krejčího. Zápletka 
sice lehce naivní, ale herci ochotnického 
divadelního spolku byli skvělí.

Feydeaua zaujala i úvalské diváky zejmé-
na výkony jednotlivých herců ztvárňují-
cích tři mírně nevěrou nalomené manžel-
ské páry, jednu vynikající tchyni, krapet 
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20. 5. Skotské hry mají samostatný 
článek

20. 5. druhé představení OUDIVu do-
spělo ještě k lepším výkonům, osvětle-
ní provizorního jeviště bylo decentněj-
ší. Sál opět plný. Doufejme, že spolek 
zopakuje ještě někdy během roku svůj 
dokonalý výstup.

1. 6. se otevřelo koupaliště a o pár 
dní později spolek Zachraňme koupa-
liště symbolicky odemkl zlatým klí-
čem bazény. Z počátku června byla 
návštěvnost střídmá a jedinou infor-
mací o otevření koupaliště lze nalézt 
na jeho facebooku. Záleží na tom, zda 
každý má v oblibě tuto sociální síť nebo 
zda má dost přátel, kteří je  upozorní. 
Právě na fb se objevují kritiky odůvod-
nění prozatímně zavřeného koupaliště. 
Snad zlepšující se počasí koncem červ-
na urovná vše ke spokojenosti všech 
stran. Koupaliště se dokonce dostalo 
do zpráv ČTK, které převzala média 
v různě dlouhých článcích či relacích. 
Můžeme se radovat, že sportoviště se 
plánuje, jakmile projde změna územ-
ního plánu. Koupaliště na vás všechny 
čeká a láká.

2. 6.  Noc kostelů – v husitské kapli  
i v kostele Zvěstování Panny Marie 
čekaly otevřené dveře své návštěvní-
ky, každá církev pojala akci po svém. 
Kaple CČSH má svoji informaci a kos-

a dokáže nakonec učinit dobročinný 
krok. Malí herci byli skvělí i díky režii 
Mileny Červenkové. Nápaditý dvojlist 
programu s podpisy všech herců bude 
uložen do archivu městských kronik.

16. 6. Den IZS a techniky města Úva-
ly zaznamenány samostatně ve fotose-
riálu. I nadšení dětí je z fotografií vidět, 
jen jejich originální komentáře nešlo 
zachytit.

15. 6. až 17. 6. 1000 mil českosloven-
ských opět tyto dny vyrazilo v závo-
dech na vytrvalost veteránů 116 vozů 
… a vyjela i Aero 750 Sport Coupé r. v. 
1934 č.14, která je pro Úvaly jedním  
z nostalgických vozů, projíždějících 
městem již ve 30. letech. Tentokrát je 
na webových stránkách závodu každý 
veterán uveřejněn v políčku se jménem 
majitele a závodníka i fotografií.  

18. 6. Koncert skoro letní – byl roz-
manitý a úplně letní za podvečerního 
vedra ve stínu dvora školní jídelny. 
Středočeský pěvecký sbor a jeho 
instrumentální hosté pod taktovkou 
sbormistra Stanislava Mistra zabrou-
sil svěže do hudby barokní, klasicistní, 
lidových písní i moderních skladeb, že 
rozezpíval ptačí sbory v okolních lí-
pách, které se rozvoněly.

Zcela mimo kalendář, ale významná 
událost pro město – prof. Ing. arch. 
Miroslav Masák, dr. h. c., 15. 6. v 18.55 
hod. v reprízovaném 15 minutovém 
dokumentu Vzkaz Miroslava Masá-
ka pohovořil o své práci a architektuře  
a zakončil slovy „ztišme se a neškoďme“.

●  Lístky�trhala�a�kalendářem� 
otáčela�Alena�Janurová

tel uvítal mší, prohlídkou, koncertem 
Žesťohraní Richarda Hory a jeho žáků.  
V prostorách byla umístěna výstava 
tvorby Václava Sokola, který o ní i pro-
mluvil.

11. 6.  komorní koncert několika sku-
pin v zahradě domečku připomínal 
Úlet a uvítal příznivce MDDM při jeho 
oslavách – hrály skupiny  The Drops, 
Nasta Ratz a The Snails, k nimž se chvíli 
připojila houslovými variacemi Eliška 
Dvorská.

15. 6.  Trable s televizí
Bylo to super představení divadelní-
ho kroužku MDDM a oceňuji, že se ho 
děti chopily tak uvěřitelně. Mělo by se 
opakovat i před dětmi ZŠ a i dospělými, 
téma má zejména nyní co říci všem. 80 
let stará zdramatizovaná povídka uka-
zuje, že buď už tehdy byla doba tako-
vá nebo se historie neustále ve spirále 
opakuje. Pracovní doba obyčejného 
strohého úředníka, který si myslí, že 

uzavřením dveří doma, když ho zavalí 
„negativní“ zprávy TV, vše vyřeší pou-
hým off a je klid, tak se hluboce mýlí 
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Na chvilku jsme se stali i truhláři, aneb 
další povedený projektový den. Práci je 
třeba začít zvesela, a tak náš pan mis-
tr truhlář vzal kytaru a zazpívali jsme 
si. Pak už nám začala „práce“ – všechny 
děti od pana truhláře dostaly jednotlivé 
části výrobku, děti si jednotlivá prkén-
ka obrousily, řezaly pilkou, šroubovaly, 
zatloukaly a najednou měl každý svůj 
vlastnoručně (no, skoro) truhlík. A aby 
každý truhlíček byl jediný a výjimečný, 
vypálili jsme si pájkou na truhlík mono-
gram. 

Děti na budově Pražská moc zaujal pro-
gram s terapeutickými psy pod názvem 
Beseda o psech ze Širokadaleka. Pejsko-

vé byli neskutečně hodní, poslušní a děti 
měly možnost poznat, že psi nejsou jen 
naši kamarádi, ale i důležitými pomocní-
ky a parťáky v nouzi.

Nesetkali jsme se jen se psy, ale pozná-
vali jsme i umění dravců. Na budově 
Kollárova čekala na děti sokolnická pře-
hlídka. Děti chvílemi ani nedýchaly, když 
nad nimi dravci létali a nakonec si mohli 
odvážní dobrovolníci nějakého toho so-
kola i podržet.

Moc děkujeme za milou návštěvu úval-
ských hasičů ve třídě Rybičky a Žabičky. 
Úvalští hrdinové dětem ukázali techni-
ku, vysvětlili vše kolem požáru, hašení  
a trpělivě se dětem věnovali.

V měsíci květnu a červnu máme to-
lik rozmanitých zážitků a dojemných 
okamžiků, že si prostě ty prázdni-
ny všichni zasloužíme, abychom se 
z těch vzpomínek vzpamatovali! Na 
děti čekala divadélka, oslavy Dne 
dětí, výlety, projektové dny, procház-
ky, tvoření a vyrábění.  

Z pohádky do pohádky jsme se vyda-
li společně s dětmi a jejich rodiči. Dva 
roky čekání, kdy jsme se nemohli sejít, 
a letos jsme už konečně mohli putovat  
s dětmi a jejich rodiči za pohádkami. Jed-
notlivé třídy a paní učitelky se proměnily 
v pohádky a pohádkové bytosti. Ve tří-
dě Motýlci jste mohli například potkat 
Sněhurku, v Kytičkách Popelku, v Jablíč-
kách Princeznu na hrášku, v Sovičkách 
vílu Amálku a na Makovou panenku jste 
mohli narazit ve třídě Dráčci. A pohádek 
bylo samozřejmě ještě více a o příjemný 
pohádkový podvečer s dětmi a rodiči, 
plného kouzla pohádek a veselých spo-
lečných úkolů bylo postaráno.

TAK�TO�ŽIJE�VE�ŠKOLCE
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Naším hlavním svátkem je samozřej-
mě Den dětí. A když náš den, tak pro-
stě pohoda, a když pohoda, tak HAVAJ! 
Havaj byla tématem letošního Dne dětí  
a díky sluníčku, které si s námi také 
hrálo na Havaj, jsme mohli strávit bá-
ječnou letní párty. 

Na zahradách to žilo, byly otevřené 
bary, třeba U Papouška, tekly proudy 
havajského džusu, pochutnávali jsme 
si na osvěžujících ovocných rautech, 
hráli si na plážích (posloužilo pískoviš-
tě), tancovali a bylo to neskutečně fajn, 
protože si tento den užívaly děti i uči-
telky! A jako upomínku na tento skvě-
lý den dostaly všechny děti originální 
placku naší školky. 

A protože my nejsme žádní peciválové, 
podnikali jsme i spoustu výletů a pro-
jektových dnů mimo školku. Někdy dále, 
například na zámek Loučeň, HistoryPark 
Ledčice nebo jen za humny do Klánovic-
kého lesa nebo na náměstí na zmrzku. 

●  Jana�Hájková, 
ředitelka MŠ Úvaly

toaletách.  Pohled do tříd a chodeb je 
teď sice trochu neutěšený, ale my se dí-
váme vstříc do budoucna a za vším tím 
prachem, cihlami a dráty vidíme krás-
né moderní prostory pro naše žáky!

ZÁVĚR�ROKU�V�NAŠÍ�ZÁKLADCE
A už je to tady – konec školního roku. 
Uteklo to jako vždy velmi rychle a le-
tos kvůli změně organizace školního 
roku se loučíme o něco dříve, ale to 
nám naši žáci určitě odpustí :-)  

Jak nám běží rekonstrukce

O rekonstrukci budovy A se velmi často 
zmiňujeme, ale tohle prostě musíte vi-
dět. Samozřejmě se už těšíme, až zve-
řejníme fotky “před a po”, ale za vidění 
stojí i ty průběžné.

A co si už můžeme odškrtnout jako ho-
tovo? Málo toho není: výměna všech 
oken, venkovních dveří, elektrorozvo-
dy, štuky nebo instalatérské práce na 
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Kouzlo knih

Mistr Kuchtík

„Další školní rok je za námi, nastal tedy 
ideální čas na malé ohlédnutí. Naše jí-
delna má opravdu dost omezené pro-
story, takže uvařit a nakrmit přibližně 
850 strávníků je někdy pěkný oříšek. 
Naštěstí se můžeme pyšnit skvělým 
pracovním týmem, který práce baví  
a který dělá vše pro spokojeného stráv-
níka. Někdy vaříme na první pohled 
méně oblíbená jídla, jako jsou pokrmy 
z ryb nebo luštěnin, ale díky nápadito-
sti se nám podaří „propašovat“ na ta-
líř v netradiční podobě i tyto suroviny. 
Například nedávno mnohé překvapil 
na jídelníčku tzv. karybanátek a mnozí 
si mysleli, že jde o překlep, ve skuteč-
nosti se jednalo o skvěle ochucené rybí 
maso. Stejně jako u párku Burundi (ku-
podivu rybího), který jsme servírovali  
s čočkou.

Luštěninu zase umíme zapracovat tře-
ba do pokrmu z mletého masa, takže 
nikdo ani netuší, že výborná boloňská 
omáčka na špagety byla vylepšena 
o hrachovou bílkovinu, která je vel-
mi prospěšná pro lidský organismus. 
Mimo jiné se snažíme nabízet regionál-
ní suroviny, takže děti mohly už několi-

A školní parlament nezůstal jen u akce 
Mistr Kuchtík. Konec školního roku 
nám dovoluje se trošku rozšoupnout 
a v červnu byly naše pátky rozverné, 
veselé, vtipné, nápadité, uvolněné  
a naprosto geniální. Čekal na nás ospa-
lý den (v pyžamech a župáncích), den 
známých postav, retro den, den sportu 
a den pokrývek hlavy. 

Školní rok očima kuchařek

Nejen učitelé a žáci vytvářejí dobrou 
školu – dobrou školu dělá i dobrá ku-
chyně. 

„Naši prvňáčci byli v místní knihovně 
pasováni na čtenáře. Předvedli svo-
je čtenářské dovednosti i spolupráci  
a schopnost naslouchat. Získat indi-
cie a kód ke kouzelnému kufru nebylo 
vůbec snadné. Úkoly byly přímo kou-
zelné. Vše dobře dopadlo a prvňáčci 
si odnesli krásné zážitky a dárečky. 
Hlavně se těšili, až půjdou s rodiči do 
knihovny. Všem prvňáčkům gratulu-
jeme a děkujeme za pěkný program 
knihovnicím paní Werkman a paní 
Modřanské.“ (Zdeňka Křížová)

„Školní rok 2022/23 se pro velkou část 
žáků nesl v duchu kulinářského zápo-
lení. Akce školního parlamentu „Mistr 
Kuchtík ZŠ Úvaly“, inspirovaná známou 
televizní soutěží, probíhala v průběhu 
celého školního roku. V květnu však 
celé snažení vyvrcholilo velkolepým fi-
nále. To bylo pořádáno v profesionál-
ním prostředí školní jídelny, kdy proti 
sobě stály ty nejlepší kuchařské týmy 
tohoto roku. Porota měla mimořádně 
těžký úkol, avšak nakonec se shodla 
na konečném pořadí: 1. místo Micha-
ela Drobňáková, 2. místo Magdaléna 
Slavíková a Nikol Kebortová, 3. místo 
Kristýna Hovorková a Karolína Majry-
chová. Vítězné týmy byly oceněny hod-
notnými poukázkami, všichni ostatní 
zúčastnění alespoň pamětním odzna-
kem.“ (Martin Kratochvíl)



krát ochutnat bio jogurtové nápoje, náš 
smetánek v biokvalitě nebo jablečné 
mošty dovezené přímo z jižní Moravy. 
Stalo se již samozřejmostí, že strávníci 
mají čerstvou zeleninu na talíři skoro 
každý den a salátový bar minimálně 
jednou týdně. Naše kuchyně není jen 
o vaření, ale jsme součástí organismu 
a života školy a neváháme se zapojo-
vat do akcí a tematických dnů – a to jak 
skladbou jídelníčku, tak i kostýmy!

Věřte, že práce ve školní kuchyni je 
někdy opravdu náročná, ale ten pocit, 
když vám děti jídlo pochválí a přijdou 
si s prázdným talířem pro přídavek, je 
skvělou odměnou.“ (Petra Bezuchová, 
vedoucí školní jídelny)

A protože toho zažíváme tolik, že by se 
nám to sem ani nevešlo, nezapomeň-
te sledovat náš instagram, facebook, 
podcasty nebo web, protože tam toho 
najdete ještě mnoho dalšího. Naše zá-
kladka totiž žije! ●  Tým�ZŚ�Úvaly

    

CÍRKEVCÍRKEV

se značným lidským vlivem , např.  území 
naší republiky bylo odlesňováno a to trvá 
až dodnes. V novověku v době průmys-
lové revoluce lidé začali využívat mno-
ho  různých přírodních zdrojů, osidlovat 
dosud neosídlené oblasti a znečisťovat 
prostředí cizorodými látkami. A to mělo 
za následek vyhynutí mnoha živočišných 
i rostlinných druhů, a dokonce zdravot-
ní problémy lidí, žijících v nejvíce znečis-
těných končinách. V dnešní době to je 
daleko horší.  Potřeby naší velké a často 
přespříliš konzumní společnosti jsou ob-
rovské a mají dopad na stav přírody ko-
lem nás.     
                      
Je sedm způsobů, jak ničíme životní pro-
středí.  Nešetříme vodou a znečisťujeme 
odpadní vodu, která dostává zabrat. Ne-
šetříme ani s energií, naopak zvyšujeme 
její náročnost. Zatěžujeme ekosystémy 
nežádoucími látkami a těžbou. Plýtváme 
potravinami. Hlavně zemědělská velko-

NOC�KOSTELŮ�2023�V�HUSOVĚ�KAPLI
Už je dlouholetou tradicí, že se křesťan-
ské církve zapojují do akce NOC KOSTE-
LŮ, která má umožnit veřejnosti nezávaz-
ně přiblížení se a setkání s křesťanstvím. 
V jejím rámci se zpřístupňují sakrální 
prostory a koná se různý program, jako 
jsou koncerty, komentované prohlídky, 
výstavy a workshopy… Tak tomu bylo   
i v Úvalech.

Náboženská obec Církve československé 
husitské připravila pro uvedenou akci 
tzv. „Výstavku ke Dni životního prostře-
dí“ na téma: Člověk a životní prostředí. U 
této příležitosti jsme si vyslechli referát, 
jehož obsahem bylo zamyšlení o vzájem-
ném působení člověka a jeho životního 
prostředí v průběhu dějin. 
                               
My lidé jsme narušovali okolní prostře-
dí už  před 125 tisíci lety, kdy docházelo 
vlivem člověka k vymírání velkých druhů 
zvířat. Ve středověku existovaly oblasti 

výroba představuje jeden z nejvážnějších 
faktorů ohrožujících přírodu prakticky na 
celém světě…

Další negativní vliv mají odpady. Z po-
hodlnosti házíme převážně vše do ko-
munálního odpadu místo roztřídění do 
barevných kontejnerů. A tak se všechno 
dostane na skládku nebo se spálí ve spa-
lovně, což životnímu prostředí vůbec ne-
prospěje.

Zamořujeme ovzduší oxidem dusíku, 
který je produktem  zejména dopravy. 
Vytváří se tak smog, v němž obsažené 
látky škodí lidskému zdraví i zdraví pří-
rodních ekosystémů. Vzduch, který dý-
cháme, sytíme samými škodlivinami.                
                                           
Též sem spadá i kouření. Kouř z cigaret 
obsahuje spoustu nebezpečných látek, 
které se dostávají do ovzduší a ohrožují 
zdraví nás lidí.
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byl o dost lepší. Úplně spokojené ale 
družstvo nebylo, protože mělo navíc. 
No ale! 

Měly štěstí a jejich výkon stačil na 
3.místo! Zrovna tady, kde i dospělí do-
stali medaile. Tak se to nakonec celkem 
vykompenzovalo a v poledne doma.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

DRUŽSTVO�ŽEN�NA�3.�KOLE�PODLIPANSKÉ�LIGY
Družstvo žen si vyjelo zazávodit i na 
3.kolo Podlipanské ligy do Kostelce 
nad Černými lesy v sobotu 20. května. 
Tentokrát holky doprovodil i strojník 
Míra, takže mašinu si půjčovat nemu-
sely. V prvním pokusu je ale zradila 
proudnice, která chtěla asi sklopit oba 
terče naráz, ale nedala ani ten svůj. 
Tudíž opět v prvním pokusu N.Takže si 
půjčily „jen“ proudnici a druhý pokus 

svolal k následnému vystoupení dětské-
ho sborečku úvalské farnosti. Děti si při-
pravily šest křesťanských písní s dopro-
vodem kytary a cajonu. Potom si historik 
Jan Psota převzal návštěvníky a provedl 
je kostelem a jeho okolím. Ve večerních 
hodinách bylo možné se zaposlouchat 
do duchovní hudby a úryvků z knihy Ge-
nesis anebo se jen zamyslet ve ztemně-
lém kostele.

Ve Slušticích proběhla bohoslužba slova, 
na kterou navázal koncert ženského pě-
veckého sboru Sirény a zpívání s kytarou. 

Vše zakončené společnou modlitbou 
kompletáře, tedy společnou modlitbou 
před spaním. 

NOC�KOSTELŮ�V�ÚVALSKÉ�FARNOSTI
Tento rok se konal již 15. ročník akce Noc 
kostelů, během níž jsou do nočních ho-
din zpřístupněny po celé republice kos-
tely a jiné běžně neotevřené prostory ši-
roké veřejnosti. Římskokatolická farnost 
v Úvalech tento rok zpřístupnila tři ze 
svých kostelů – kostel sv. Jiří na Hradeší-
ně, kostel sv. Jakuba Většího ve Slušticích 
a samozřejmě také kostel Zvěstování 
Panny Marie v Úvalech.

V úvalském kostele celá akce započa-
la tradiční páteční mší svatou vedenou 
páterem Pavlem Budským. Mimo ni byl 
kostel otevřený k samostatné prohlíd-
ce a zpřístupněna byla i věž se zvony. 
Od sedmi hodin zde byla výstava kreseb  
s názvem Zátiší a symboly od úvalského 
umělce Václava Sokola, jenž tyto obrazy 
doplnil i autorským komentářem. Násle-
doval koncert Richarda Hory a jeho žáků, 
kteří svými žesťovými nástroji rozezněli 
celý kostel. 

Na Hradešíně měli příchozí možnost zú-
častnit se bohoslužby slova jáhna Jana 
Pečeného. Zvon sv. Jakuba poté všechny 

Chtěla bych tímto poděkovat všem, kteří-
pomohli svou organizací, účastí, zapoje-
ním se, ale také všem návštěvníkům, na 
které se těšíme i v příštích letech. Příští 
rok proběhne Noc kostelů 7. 6. 2024.

Na následujících fotografiích můžete vi-
dět několik momentů z této akce.

●  Kristýna�Štafenová

Je neoddiskutovatelné, že člověk má ne-
gativní vliv na životní prostředí. Důležité 
je,  uvědomit si své chování , zamýšlet se 
nad ním a snažit se snížit tento negativ-
ní dopad  na minimum. Tím ochráníme 
přírodu, jejíž jsme součástí, i pro další 
generace.

Celou akci jsme si zpříjemnili tzv. „Malou 
kavárničkou“ s občerstvením.
  

●  Mgr.�Jitka�Pokorná,�����������������������������
farářka Církve československé  

husitské v Úvalech
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hlavně naši dorostenci, kteří teprve 
získávají zkušenosti s kategorií do-
spělých a delším útokem (na 3 hadice 
B). Ženy mladší zvítězily i v požárním 
útoku, takže nepochybně postoupily 
na krajské kolo do Vlašimi, které bude  
v polovině června (po uzávěrce ŽÚ). 
Muži starší a ženy starší shodně obsadili  

OKRESNÍ�KOLO�V�POŽÁRNÍM�SPORTU
V sobotu 27. 5. proběhlo na stadio-
nu v Čelákovicích okresní kolo v po-
žárním sportu- závodila tedy katego-
rie dospělých. Poprvé jsme postavili  
4 družstva- muže a ženy, mladší a star-
ší. Nutno dodat, že ne všichni byli čle-
nové našeho sboru, ale hodně sborů  
z okolí družstva na okresní kolo ne-
postavilo, nebo jim nepostoupila, tak 
jsme si mohli jejich členy “vypůjčit”. Dě-
kujeme tímto za spolupráci SDH Čelá-
kovice, SDH Vyšehořovice, SDH Nehviz-
dy, SDH Škvorec, SDH Struhařov, SDH 
Mnichovice. Ráno závodili muži v běhu 
na 100 m s překážkami a hned po nich 
i ženy. V součtu časů jednotlivců pak  
v této disciplíně obsadili muži 2. místo  
a ženy 1. místo. Následovaly štafe-
ty, kde obě družstva z Úval zvítězila.  
A šlo se na požární útoky, na které se 
pak přidala i družstva starších- běželi 
jsme 8 pokusů s jedním materiálem, 
pořád se motalo, chystalo, čistilo, ale 
nakonec jsme to zvládli. Muži mladší 
obsadili na útoku 2. místo a to jim pak 
zůstalo i v celkovém hodnocení- nut-
no dodat, že toto naše družstvo táhli 

2. místo, což je moc pěkný výsledek na 
premiéru na okresní soutěži. Uf, tak to 
máme za sebou, hodiny tréninků, řeše-
ní, komunikace a nakonec i vzájemné 
pomoci po celý den na soutěži. A za rok 
do toho jdeme zase!

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

a mohli se radovat z celkových výsled-
ků. V kategorii mladších dorostenců 
zvítězil Tomáš Černuška, mezi střed-
ními dorostenci v největší konkurenci 
obsadil 2. místo Jan Kučerka. V kate-
gorii starších dorostenců se na 3. mís-
tě umístil Jiří Růžička a zvítězil Tomáš  
Geisler. 

Vítězové postoupili na krajské kolo do 
Neratovic. Po pár dnech jsme mohli 
přihlásit i Honzu, protože jeho přemo-
žitel se zranil a na krajskou soutěž tak 
nemohl jet. 

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

OKRESNÍ�KOLO�DOROSTU
V neděli 28. 5. jsme se v menším po-
čtu na stadion do Čelákovic zase vrátili. 
Závodil tu totiž dorost. Bohužel v této 
kategorii nemáme tolik členů, tak jsme 
na start postavili jen 4 jednotlivce. Jed-
notlivci jsou pak rozděleni na mladší, 
střední a starší a v každé kategorii jsme 
měli zástupce. 

Kluci běželi nejprve 100 m s překážka-
mi, což na první pohled docela uměli, 
neběželi to letos poprvé. A pak přišlo 
na řadu 100 m s PHP (dříve dvojboj, 
proskočit oknem 1x1 m a přenést ruč-
ní hasicí přístroj). Až na jeden úvalský 
incident s rozbitým oknem jsme dis-
ciplínou prošli bez vážnějšího zranění  

a na 9. místě Filip Kučerka. Mezi starší-
mi žákyněmi vyběhla 18. místo a bola-
vé koleno Nikča Chalupová. Mezi star-
šími žáky v nepříliš povedeném pokusu 
vybojoval 4. postupovou příčku Jan Ku-
čerka a vítězem se stal Tomáš Černuš-
ka! Oba starší kluci již běhají také 100 
m v dorostu a vejít se do „zkrácené“ še-
desátky pro ně byl celkem boj. Krajské 
kolo se bude konat v září v Kutné Hoře.
Celodenní závodění v Českém Brodě 
Na Kutilce v neděli 4. 6.- nepršelo, bylo 
horko, odpoledne už byla únava, ale 

JEDNOTLIVCI�NA�60�A�100�M�
O víkendu 3. – 4. 6. závodili jednotlivci. 
V sobotu 3. 6. jsme jeli se sedmi závod-
níky na postupovou soutěž v běhu na 
60 m s překážkami mladších a starších 
žáků do Čelákovic. 

Z okresního kola mohlo v každé ka-
tegorii postoupit 5 závodníků. Mezi 
mladšími žáky se nejlépe umístil 
Honza Černuška na 4. místě, hned 
za ním Tonda Černý na 5. místě- oba 
tak postoupili do krajského kola. Na 
6. místě pak doběhl Tonda Dvořák  

stálo to za to! Dopoledne závodila pří-
pravka a žáci na šedesátkách, odpole-
dne pak dorost a dospělí na stovkách, 
zaznamenali jsme osobní rekordy, test 
formy před krajem, několik medailí  
a hlavně jsme to všichni v tom horku ve 
zdraví přežili! 

První se na start postavil Aleš Polák  
v kategorii přípravky, mezi 45 závodní-
ky obsadil 4. místo. V mladších žácích  
v nových osobních rekordech vybo-
jovali Filip Kučerka 21. místo a Honza 
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šími dorostenci na 2. místě! Honza Ku-
čerka mezi 8 středními dorostenci na 
4. místě! Tomáš Geisler mezi 9 staršími 
dorostenci na 4. místě! Na kluků první 

KRAJSKÉ�KOLO�DOROSTU
Krajské kolo dorostu – jednotlivci do-
rostenci za Prahu - východ, všichni 
z Úval! V sobotu 10. 6. odpoledne na 
stadionu v Neratovicích. Začínalo se 
neoblíbeným během na 100m s PHP, 
po půlce závodu se začínalo znovu kvů-
li časomíře, kluci běželi 3–4x. To nebyl 
úplně ideální začátek a na krajské sou-
těži by se to nemělo stát. Pak se z toho 
nějak oklepali, doplnili energii a šli 
útočit na osobáky na stovkách. A tady 
bylo hlavně pro jejich vedoucí dost vel-
ké překvapení- startovní listina byla 
sestavena tak, že v každé dráze běžel 
závodník jiné kategorie a asi nad tím 
moc nepřemýšleli, ale nechali to po-
dle startovních čísel – Praha - východ 
měla č. 4, takže se kluci sešli společně 
v jednom běhu. To se nám ještě nikde 
nestalo! Všichni okolo se tomu divili, 
ale už to tak zůstalo. Dívalo se na to 
hezky, naštěstí do postavených hadic 
nefoukalo a 2 x 3 platné pokusy bez 
zranění, zaznamenán i jeden osobák! 
Všechny hadice jsme v cíli stihli smotat 
i díky ochotným rodičům. V celkovém 
součtu: Tomáš Černuška mezi 7 mlad-

kraj v dorostu jsou to skvělé výsledky!

●  Alena�Tesařová,� 
SDH Úvaly

Černuška 10. místo ze 37 závodníků. 
Tomáš Černuška v kategorii starších 
žáků obsadil 10. místo a Jan Kučerka  
v novém osobáku 5. místo z 34 závod-
níků. Oba starší kluci si počkali na od-
poledne na stovky, každý v jiné katego-
rii, ale na stejných překážkách si dali 
odvetu, z které s lepším výkonem vyšel 
Tomáš, který přidal i bronzovou medai-
li v kategorii mladšího dorostu. Hon-
za mezi středními dorostenci obsadil  
4. místo. Pro oba kluky to byl třetí 
závod během dvou dnů. Ve starším 
dorostu obsadil 8. místo Jiří Růžička  
a bronzovou medaili za velmi solidní 
výkon získal Tomáš Geisler. 

Na řadu přišly také trenérky v katego-
rii žen. Klárka Klímová s velmi pěkným 
výkonem obsadila 4. místo, Alena Tesa-
řová po dvou stejně rychlých pokusech 
vybojovala 3. místo. 

Nejlépe z Úval se umístil v kategorii 
mužů Petr Zetek, který stylem – přijel- 
zaběhl- odjel, získal stříbrnou medaili. 

Uf, a teď už hurá na krajské soutěže! 

●  Alena�Tesařová,� 
SDH Úvaly

MLADŠÍ�ŽÁCI�NA�DĚTSKÉ�HASIČSKÉ�LIZE
Od okresního kola se nás děti pořád 
ptaly, kdy zase pojedou na soutěž. Tak 
se vedoucí domluvili a v sobotu 10. 
6. jsme jeli s mladšími žáky na soutěž  
v požárním útoku do Popoviček, sou-
těžilo se zde v rámci Dětské hasičské 
ligy okrsku č. 6. Své místo ve družstvu 
našlo i pár nováčků, sestava tedy ne-
byla tak silná jako na okrese, o to víc 
nás překvapil výsledek. Požární útok 
pod 30 vteřin je prostě super výsledek, 
i když nám stačil „jen“ na 5. místo! 

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly
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registrovalo 15 a byli rozděleni do 3 ka-
tegorií: Muži, Ženy a Masters. Bylo mi 
ctí, že jsem byla vybrána jako rozhodčí 
a zapisovatelka výsledků v jednotlivých 
kategoriích sportovců. Měla jsem skvělé 
2 asistenty, kteří měřili vzdálenost hodů 
skotským kladivem, závažím, valounem  
a kládou.  

V pravé poledne se soutěže na chvíli pře-
rušily a konal se u fontány na náměstí 
Arnošta z Pardubic slavnostní nástup 
sportovců a tanečníků Caledonian Club 
za doprovodu skotských dudáků Blue 
Squadron Pipe Band. Návštěvníky akce 
přivítala také paní starostka Úval a na hu-
debním pódiu se celý den střídaly různé 
kapely (Willow, MalemIrish, Coventina, 
Five Leaf Clover a Foggy dude), které hrá-
ly k poslechu a tanci. 

Skotské tance v podání Caledonian Clu-
bu mohli návštěvníci nejen obdivovat, 
ale také se mohli nějaké naučit pod je-
jich odborným vedením. Soutěže pro 
veřejnost byly ukončeny o půl páté  
a poté naše dobrovolnice začaly vyhod-
nocovat výsledky. Soutěž sportovců 
Národní ligy vrcholila kolem 17. hodiny 
hodem závažím (váha 20 kg) do výšky. 
Za obrovské podpory publika přehodil 
Radek Horák (Trutnov) z kategorie Mas-
ters laťku ve výšce 5 metrů! Gratulujeme 
Radkovi k novému osobáku. 

Po spočítání výsledků mohlo začít slav-
nostní vyhlášení výsledků v jednotlivých 
kategoriích z řad veřejnosti a sportovců 
Národní ligy. Velice ráda jsem se ujala 
funkce předávání cen, diplomů a medailí. 
Detaily umístění všech účastníků  
v jednotlivých kategoriích naleznete na 
facebookových stránkách Highland ga-
mes. Po slavnostním vyhlášení si všichni 
mohli dále užívat výborné občerstvení  
a skvělou hudbu. 

Závěrem bych chtěla poděkovat všem 
sponzorům L-ex, BMS-sand, Fermat 
machinery, Libertas a mediálním part-
nerům akce. Velké díky patří nejen 
technických službám, ale také samot-
nému městu Úvaly za jejich podporu. 

Děkuji všem dobrovolníkům a kama-
rádům spolku Jonatán, kteří pomáhali 
akci zajistit, za jejich obrovské nasaze-
ní. Bez nich by se tato nádherná akce  
v Úvalech neuskutečnila. 

 Letošní ročník se opravdu vydařil nejen 
díky slunečnému počasí, ale také díky 
velké účasti veřejnosti . 

Já už se těším na další akci spolku Jonatán, 
kterou bude 7. října 2023 Jabkobranní. 

●  Za�spolek�Jonatán�Alice�Mášová�

HIGHLAND�GAMES�2023�V�ÚVALECH�
Další akce spolku Jonatán pro širokou ve-
řejnost se uskutečnila v sobotu 20. květ-
na 2023 v Úvalech, tentokrát na hřišti 
pod kostelem. 

Za pořádáním již 5. ročníku Highland 
games v Úvalech stojí obrovské nasaze-
ní Jirky Hory a jeho dcery Terky a samo-
zřejmě manželky Jany Horové. Já osobně 
jsem se snažila oslovit sponzory, ale ne-
byla jsem moc úspěšná, a tak jsem ales-
poň vyvěšovala letáky po Úvalech a šířila 
povědomost o akci přes sociální sítě. 

Již od časného pátečního rána se chys-
tala plocha pod kostelem pro stánkaře, 
sportovce, hudbu a veřejnost. Děkujeme 
městu Úvaly za poskytnutí mobilních to-
alet, stolů a laviček a rozkládacích stanů. 
Sokol Úvaly v pátek dopoledne krásně 
posekal trávu za házenkářskou halou, 
kde jsme pak mohli postavit sportoviště 
pro veřejnost. 

V průběhu dne přijížděli další dobro-
volníci spolku Jonatán a Kladaklan, kte-
ří pomáhali vybudovat nejen zázemí  
a sportoviště pro sportovce z Národní 
ligy, ale také postavili stánky, ve kterých 
se prodávalo občerstvení. Největší stavi-
telskou výzvou byl obří bílý stan, ve kte-
rém se konaly soutěže pro nejmenší děti. 

V sobotu brzy ráno se pokračovalo  
s přípravami, aby se mohly v 10 hodin 
dopoledne otevřít brány pro veřejnost. 
První registrovaný účastník soutěží pro 
veřejnost byl horal v modrém kiltu ze 
Skotska.  Celkem se zapsalo 145 účast-
níku soutěží pro veřejnost. Z toho zhru-
ba 1/3 žen. Sportovců z Národní ligy se 
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lžičce, hledání bonbonů v míčcích, há-
zení míčků skrz obruče, střelba z luku  
a cvrnkání kuliček. Na každém stano-
višti děti za splnění úkolu obdržely 
peříčka a těmi si zdobily čelenky, kte-
ré dostaly při registraci po příchodu 
na hřiště. Všechny děti pak získaly za 
absolvování úkolů pěknou indiánskou 
odměnu: tomahavky a tetovačky. 

MÍČKY,�MÍČE,�KULIČKY�A�HLAVNĚ�INDIÁNI�
Tamtamy rozeslané do všech koutů 
Úval svolaly malé i velké indiány na dal-
ší ročník Koulohraní, které se konalo  
v neděli 28. 5. 2023 na hřišti Mezi Slo-
vany. Hemžilo se to tu spoustou míčů  
a kuliček všech velikostí a barev. Akci 
pro děti tradičně uspořádal spolek 
Mámy v Úvalech, z. s. 

Letos nám přálo pěkné slunečné poča-
sí a tomu odpovídala i opravdu rekord-
ní účast, kdy na hry dorazilo 118 kluků  
a holek, převážně předškolního věku. 
Na děti čekala spousta zajímavých 
úkolů a disciplín, kde si mohly vyzkou-
šet svou hbitost, trpělivost a mušku. 
Mezi disciplínami bylo házení kroužků 
na tyčky, minigolf, nošení míčků na 

Kromě již zmíněných her s míčky byla 
pro odvážné připravena indiánská stez-
ka. Kdo jí prošel, splnil všechny záludné 
úkoly a uhodl tajné heslo, obdržel indi-
ánskou medaili a figurku indiána. 

A samozřejmě to nebylo jen o úkolech, 
protože členky spolku připravily i díl-
ničky, kde si mohly děti samy vyrobit 
lapač snů, který zažene všechny zlé 
sny i strašidla pod postelí. V rámci akce 
byla jako vždy možnost využít malo-
vání na obličej. Novinkou pak byla fo-
totiskárna přímo na místě, kde si děti  
i rodiče mohli zvěčnit hezké vzpomínky 
na tuto akci. 

„Rády bychom poděkovaly všem dě-
tem a dospělým, kteří na Koulohraní 
dorazili a třeba i něco malého nechali 
v naší kasičce na dobrovolné příspěv-
ky. Těšíme se, že se v příštím roce opět 
podaří překonat rekord v počtu malých 
účastníků,“ vzkazují pořadatelky.

●  Mámy�v�Úvalech
Foto: Petra Vrábelová

trochu rozrostl. Čím dál víc se zapojují 
i mladší sourozenci, proto jsme se roz-
dělili na mladší „Pírka” a starší „Šípy“ 
(předškoláci a prvňáci), aby mohl být 
program různorodější a Šípy si občas 
mohly zažít i schůzky a akce bez rodi-
čů. To je hned jiné dobrodružství! A 
že jsme jich letos zažili – sjížděli jsme 
řeku, vařili na ohni, vyrazili na lov ma-
muta nebo přespávali v klubovně.

Petra Hanušková – Padáček

SHRNUTÍ�SKAUTSKÉHO�ŠKOLNÍHO�ROKU�
Ve všech oddílech 
se už pomalu uzaví-
rá školní rok a čekají 
nás tábory, na které 
se vydáme zase na 
naše tábořiště do 
Zderadin. Ale ještě 
si dovolíme ohléd-
nutí za uplynulým 
školním rokem.

Děkujeme všem ve-
doucím za celoroční dobrovolnickou 
práci. Děkujeme všem dětem, proto-
že bez nich by to nebylo ono. A také 
děkujeme všem rodičům za podporu  
a důvěru.

Tereza Glocová – Cíťa

Benjamínci

Oddíl benjamínků (nejmladších skautů)  
„Divoši” se v tomto školním roce zase 

Oddíl vlčat – Fénix

Letošní rok vlčat byl skvělý, uskutečnilo 
se více výprav než minulý rok. 

Počet byl taky hojný. Vlčata se učila na 
schůzkách, jak zapálit oheň za pomoci 
tří sirek, až po bitvu o vlajky.

Už teď se těšíme na další školní rok. 

Za oddíl Fénix Miki Palička 
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13. dívčí oddíl Safira

13. dívčí oddíl Safira v tomto školním 
roce podnikl hned několik víkendo-
vých výprav po celé České republice. 
Pravidelně jsme svou činnost zároveň 
realizovaly na třech světluškovských 
schůzkách a jedné skautské schůz-
ce, jež probíhaly každý týden v areálu 
kluboven. V říjnu a listopadu jsme na-
vštívily společně Přelouč, s chlapecký-
mi oddíly jsme se vydaly do blízkého 
Kostelce n. Černými lesy a Jablonce n. 
Nisou. V prosinci proběhla v klubovně 
již tradiční vánoční oddílová besídka. 
V lednu jsme nasály zimní atmosféru 
na 54. zimním přechodu Brd, kde jsme 
spolu s ostatními skauty z okolí Prahy 
vyšly na Kytínskou louku, vyměnily si 
vyrobené „Brděnky“. V únoru jsme si 
užily odpoledne v pražském Jumppar-
ku na Jarově. Březen patřil vzdálenější 
Nové Pace, kde jsme navštívily míst-
ní muzeum, večer si zahrály divadlo  
a prohlídly si okolí města. V dubnu se 
podařilo skautkám vybojovat krásné  
5. místo v okresním kole Svojsíkova zá-
vodu v Brandýse nad Labem.

Oddíl skautů Salamandr 

Tento rok se 24. oddíl Salamandr po-
díval do různých míst po celé České 
republice. Navštívili jsme Brdy, Prahu, 
Kostelec na Černými lesy, Český Brod, 
Kácov, Český Šternberk, Sázavu, Bran-
dýs nad Labem a mnoho dalších krás-
ných lokalit. Kluci zvládli třídenní puťák 
po Posázaví, 24 hodinový puťák po 
okolí Úval a za pár dní je čeká zakon-
čení školního roku na našem tradič-
ním skautském táboře ve Zderadinách. 
Jsem pyšný, že mohu sledovat jak naši 
kluci rostou a dospívají.

Za skauty Michael Vilímovský

Tento školní rok jsme zakončily celo- 
oddílovým květnovým opékáním, zpí-
váním s rodiči a výstavou v klubov-
nách. Naše skautky se zároveň vyda-
ly na Národní skautské jamboree do 
Hradce Králové, kde spolu s oddílem 
Salamandru reprezentovaly Úvaly  
a setkaly se zde s dalšími skauty z celé 
České republiky. Krom toho jsme se 
úspěšně zapojily a podílely hned na 
několika charitativních aktivitách, jako 
byla úspěšná Tříkrálová sbírka, sbírka 
oděvů v rámci charitativního projek-
tu pomoci pro FOD Klokánek či sbírky 
Český den proti rakovině.

Za vedení skautek Anna Rubešová

Kdo měl volné ruce nosil občerstvení, 
zejména pití. Skvěle koučovala souboj 
Jana Horová a rychle počítala výhry.  
V posledních minutách ještě každý 
chtěl přispět své skupině, takže se hra 
ještě urychlila.  A výsledek? Děti versus 
senioři 43:36. Obrovské jásání všech. 

Předávání putovních figurek – králov-
ny pro výherce a panáčka s kloboukem 
pro druhé místo – se ujala paní starost-
ka, která pomáhala s občerstvením. 
Velký dík patří i paní učitelce Pavle Pa-
velkové, která s dětmi již předem zkou-
šela, jak může jedna hra dlouho trvat,  
a podivila se, jak to odsýpalo na turnaji 
na návštěvě v ÚKD. 

ÚVALSKÝ�KLUB�DŮCHODCŮ�HLÁSÍ
To asi Úvaly ještě nezažily, to byla su-
per akce, za kterou všem patří obrov-
ský dík -  Souboj generací ve hře Člově-
če, nezlob se. Ve 14 hodin se nakonec 
sešlo 16 dvojic u stolků, vždy senior  
a žáček z družiny základní školy. Kolem 
pobíhalo několik organizátorek a dob-
rovolných pomocnic. 

Hrálo se s takovým zápalem, že  první 
hry byly ukončeny už po 10 až 15 minu-
tách a vítězové hledali další protivníky. 
Během hodiny a půl se prostřídaly děti 
u stolků seniorů, a ti se vždy navzájem 
představili. Hlučelo to v sálku DPS jak 
v úle a vítěz vždy nadšeně zvedl ruku. 

Všichni byli nadšeni a rozcházeli se s pří-
slibem dalšího kola možná už na podzim.

Pro členy ÚKD ještě připomínka, že kdo 
přijde poslední středu v červnu, tak si 
dá jen kávové občerstvení a můžeme 
si zazpívat. Ono připravovat každých 
14dní program stojí mnoho sil, tak 
před prázdninami jen odpočinkové roz-
loučení a stanovení si plánu na druhé 
pololetí, včetně návrhů na zájezd.

●  Hlásí�Alena�Janurová,� 
předsedkyně a držitelka  

putovního zeleného panáčka  
za náš Úvalský klub důchodců
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i plavuně a přesličky. Mají tam i oddě-
lení s mořskými korály i rybkami, bude 
na vás cenit zuby muréna, můžete po-
zorovat ze všech stran rejnoka. Pavilon 
s lekníny.

ZO�SPCCH�NA�CESTÁCH�
Dne 17. 5. 2023 naši členové odjeli 
na svůj první výlet do liberecké ZOO  
a následně do botanické zahrady. Ne-
pršelo, ale bylo dost chladno. A tak 
bylo chladno nám, ale zřejmě i zvířa-
tům. Přišlo nám, že se ZOO teprve pro-
bouzí ze zimního spánku. Zoologická 
není moc velká. 

Ohřáli jsme se v tropickém pavilonu. 
Pak již následoval odchod do blízké 
botanické zahrady. Ve venkovní ex-
pozici bylo na co se dívat, krásně tu 
kvetly azalky a rododendrony a spous-
ta dalších květin. Vnitřní pavilony jsou 
rozděleny na různá pásma, jsou zde 
zastoupeny tropy, subtropy, suché ob-
lasti, masožravé rostliny, orchideje, ale 

Chtěli bychom poděkovat paní sta-
rostce Rydvalové a zastupitelstvu za 
finanční přispění na naše akce.                                                  

●  Eva�Pilátová�ZO SPCCH Jirny, 
Šestajovice, Zeleneč, Úvaly

    

SPORTSPORT

chápání světa aikidó se podělili členové 
Technické komise ČAA – Eliška Svobodo-
vá (5. dan Aikikai), Libor Šimek (toho času 
4. dan Aikikai), Jan Hrbáč (4. dan Aikikai)  
a jako host Pavel Skalický (toho času 4. dan 
Aikikai). Dle účastníků byla akce zdařilá  
a na rok 2023 už je naplánováno pokra-
čování.

Následně se přiblížila zima, ta nám však 
nezabránila se do Prahy vypravit ještě 
jednou, a to o víkendu 3. – 4. 12. 2022, 
kdy na Zimní školu ČAA v Praze na Balká-
ně přijel D. Vetter (7. dan AIkikai) a spolu 
s M. Kodymem (6. dan Aikikai) nás opět 
naučili něco nového. 

DEVÁTÁ�AIKI-SEZONA�–�2022–2023�V�ÚVALECH�
Obvykle informujeme čtenáře Života 
Úval o novinkách a aktivitách v aiki-svě-
tě, tato sezona ale byla tak hektická, že je 
za námi, ani nevíme jak. Pojďme se tedy 
společně ohlédnout, co nám všechno 
přinesla.

V neděli 11. 9. 2022 proběhly zkušební 
tréninky – pro nadšené děti a nově i pro 
zvědavé dospělé, které jsme zkoušeli na-
lákat nejenom v ulicích na plakátky, ale 
i na sociálních sítích. Jelikož se náš oddíl 
stále rozrůstá, přidali jsme po dohodě se 
ZŠ Úvaly další hodiny.

Ještě v září o víkendu 24. – 25. září 2022 
se konala první větší akce České asociace 
aikidó (ČAA) v tomto školním roce (totiž 
aiki-sezoně) – Národní stáž našeho ob-
líbence Tomáše Šalamouna (toho času 
ještě 4. dan Aikikai) ze Šumperka, kterou 
jsme si nemohli nechat ujít.

V loňském roce doznal úprav i Technický 
předpis ČAA a objevil se zcela nový typ stá-
že – Národní stáž Technické komise ČAA. 
První svého druhu se konala o víkendu 
5. – 6. 11. 2022 v Praze na Balkáně a o své 

Z Prahy jsme po stáži uháněli rychle do 
Úval, protože tam už kolem našeho dó-
džó (tělocvičny) kroužili dva čerti, které se 
snažili trochu brzdit Mikukáš s andělem. 
Ti měli plné ruce práce, protože čerti byli 
jako utržení ze řetězu. Naštěstí nikoho 
neodnesli (přestože se usilovně snažili)  
a zbyl po nich jen smrad v tělocvičně.

17. – 18. prosince 2022 proběhla soukro-
má zkoušková stáž M. Kodyma (6. dan 
Aikikai). Z Úval se do Prahy na Balkán vy-
pravily Eliška s Toničkou a obě úspěšně 
složily zkoušky na 6. kyu. Blahopřejeme  
a děkujeme za reprezentaci úvalské aikidó.

Před Vánoci nás jště čekalo misogi – tra-
diční vyhánění zlých duchů z tělocvičny – 
hodinové mávání bokkenem (dřevěným 
mečem). Kromě dětí se přidalo i pár ro-
dičů, a pokud tam nějaký duch zbyl, urči-
tě je někde zalezlý a pořádně vyděšený. 
Když si totiž představíte plnou tělocvičnu 
sekajících a křičících aikidistů … myslím, 
že stěny drnčely ještě přes Vánoce.
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Začátek nového roku je v Japonsku 
spojen se slavností Kagamibiraki, je-
jíž součástí je v Aikikai také udělování 
vyšších danových stupňů. Na začátku 
roku 2023 se Česká asociace aikidó 
rozšířila o pět nových držitelů 5. danu 
Aikikai – O. Horejše (Sekai dojo v Pra-
ze), A. Hrušku (Aikido Ikeda Dojo VŠTJ 
Technika Praha), T. Šalamouna (Aikido 
dojo Šumperk), L. Šimka a P. Skalického 
(oba Aikidó Úvaly).

Po dobré zprávě z Japonska se už  
s akcemi v Čechách roztrhl pomyslný 
aiki-pytel a úvalští aikidisté si pořádně 
nevydechli. O víkendu 14. – 15. 1. 2023 
vyrazili na národní stáž E.Svobodové (5. 
dan Aikikai) a L. Šimka (5. dan Aikikai) 
do Brna a hned další sobotu jsme se  
s dětmi vypravili na dětskou stáž pod 
vedením J. Materny (3. dan Aikikai)  
a dalších učitělů dětských oddílů do 
Prahy na Balkán.

Na víkend 25. – 26. února 2023 přijel  
z Německa na Balkán P. Orbán (7. dan 
Aikikai).

V březnu jsme na žádnou stáž nejeli, 
ale vzhledem k rekonstrukci školy jsme 
stěhovali naše dódžó do Studia Lucie 
Klové, které tímto děkujeme za poskyt-
nutí azylu. 

Některé oddíly ČAA už fungují hodně 
dlouho a důkazem toho byla o víkendu 
1. – 2. dubna 2023 soukromá stáž k 25. 
výročí AKP DDM Prosek. Na cvičení pod 

Na prní část se sešlo 29 dětí, které před 
svými rodiči a dalšími diváky předved-

ly, co se za ten rok nového naučily. Je-
jich učitelé – Marta Junková, František 
Sigmund, Libor Šimek a Pavel Skalický 
– byli moc spokojení a ohodnotili jejich 
výkony diplomy a postupem na pomy-
slném žebříčku dětských stupňů. Ke 
dni sepisování tohoto článku má náš 
oddíl následující počty dětských kyu: 
7x 12. kyu, 10x 11. kyu, 6x 10. kyu, 4x 
9. kyu, 3x 8. kyu a 2x 7.kyu. Po dětech 
nastoupili ještě junioři a dospělí, kteří 
také předvedli perfektní výkony a Eliš-
ka, Saša, Šárka, Max, Lexa, Nella a Jana 

po zásluze obdrželi 6. kyu. Všem moc 
gratulujeme a děkujeme za reprezenta-
ci i zapojení!

Po uzávěrce tohoto čísla (17. – 18. červ-
na 2023) ještě vyrážíme na Národní stáž 
T. Šalamouna (5. dan Aikikai) do Řečan 
nad Labem a v červenci nás čeká hlavní 
akce ČAA aikidistického roku – týdenní 
Letní škola ČAA  (tentokrát v Masary-
kově ZŠ v Praze 21 – Újezdě nad Lesy).  
I na těchto dvou akcích máme svá želíz-
ka na nové žákovské (a nově i mistrov-
ské) stupně v ohni. Přes léto budeme 
připravovat rozjezd v pořadí už desá-
té aiki-sezony, abychom jako obvykle  
v půlce září mohli navázat a pokračo-
vat.

●  Pavel�Skalický,�vedoucí�Aikidó�
Úvaly

(www.aikido-uvaly.cz)

Autoři fotografií: Petr Karlach,  
Jiří Mechl, Radim Urbánek,  

Pavel Skalický a neznámí fotografové    

vedením L. Šimka (5. dan AIkikai), T. Ša-
lamouna (5. dan Aikikai) a P. Kubce (3. 
dan Aikikai) se sjeli aikidisté z širokého 
dalekého okolí a opět bylo na co koukat.

Ještě v dubnu (konkrétně o víkendu 29.– 
30. dubna 2023) se konala národní stáž 
T. Šalamouna (5. dan Aikikai) v České 
Třebové. Z Úval se opět na východ vydala 
početná výprava, kterou si někteří okoře-
nili zkouškami na žákovské stupně kyu – 

Nikol (6. kyu), Petr (5. kyu) a Kuba (4. kyu). 
Všem třem gratulujeme a děkujeme za 
skvělou reprezentaci úvalského aikidó.

Na víkend 20. – 21: května se učitelé 
celé ČAA sjeli do Prahy na Balkán na 
stáž Šidókai pod vedením D. Vettera (7. 
dan Aikikai) ze Švýcarska a o dva týdny 
později do Prahy dorazil další švýcarský 
učitel – G. Mezzo (7. dan Aikikai).

V neděli 11. 6. 2023 se v našem dódžó 
v Úvalech konaly zkoušky a bylo to 
opravdu velké.
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V soutěži žlutých pásků zvítězil Franti-
šek Bezecný, 2. místo Ema Pavlasová  
a 3. místo Filip Kupčák.

Fujimura Cupu, tradičního švýcarského 
turnaje v městě Wettlingen, se zúčastni-
lo 9 mezinárodních týmů s celkovým po-
čtem 250 závodníků od věkových kate-
gorií youth (14–15 let) po seniory.  Tato 
soutěž představovala kontrolní turnaj 
pro reprezentaci ČR před podzimním 
MS v Portu. V barvách reprezentace zá-
vodili úvalští: Adam Janík, Ondra Char-
vát, Sára Konečná, Kája Kytková a Gábi 
Mastná. Přestože všichni podali dobré 
výkony, na medailové ocenění dosáhli: 
Ondra Charvát 2. místo kata junioři, Kája 
Kytková 3. místo kata juniorky a Adam 
Janík 3. místo kata kadeti. 

Grand Prix Kadaň představuje meziná-
rodní soutěž pro věkové kategorie od 
mini žáků po seniory. Pro české závod-
níky se jedná o kvalifikační turnaj na 
MČR a pro mezinárodní výpravy mož-
nost konfrontace. Letošního závodu se 
zúčastnilo na 200 závodníků z 5 zemí. 
Turnaj je pro zahraniční výpravy zají-
mavý svým systémem dvojí porážky. Na 
klasických soutěžích se používá systém 
KO, to znamená, že závodník po poráž-
ce rovnou vypadává ze soutěže. České 
kvalifikační turnaje na mistrovství re-
publiky používají 2 porážky, soutěžící 
po první porážce dostávají druhou šanci 
a zůstávají v soutěži. Úvalskými držiteli 
zlatých medailí se stali: Majda Havlíko-
vá (kata mladší dorostenky), Ríša Vašek 
(kata starší dorost), Kája Kytková (kumi-
te starší dorostenky) a kata týmy mladší 
dorostenky (Bělohradová, Martinovská 
a Havlíková), junioři a senioři (Charvát 
O., Janík, Vašek), juniorky a seniorky (Ko-
nečná, Mastná, Kytková). Druhou příč-
ku vybojovali: Majda Havlíková (kumite 
mladší dorostenky), Ríša Vašek (kata 
junioři), Sára Konečná (kata a kumite 
juniorky), Ondra Charvát (kata senioři)  
a kata tým starších žáků A (Šebela, Char-
vát a Martinovský).  Třetí místo získali: 
Nela Martinovská (kumite mladší doros-
tenky), Kája Kytková (kata starší doros-
tenky), Adam Janík (junioři kata), Ondra 
Charvát (kumite junioři), Sára Konečná 
(seniorky kata a kumite) a kata týmy 
mladší žáci A (Lelek, Hicz, Štefl) a starší 
žáci B (Vilímovský, Pšeja a Žák Petr).

Posledním turnajem letošního jara 
se stal přebor Prahy karate JKA, který 
stejně jako předchozí soutěž patří ke 
kvalifikačním turnajům na mistrovství 

Soutěže patří ke sportu, motivují nás se 
zlepšovat, konfrontují nás s ostatními, 
učí nás se vyrovnávat se zátěžovými si-
tuacemi a měly by nám dávat i radost 
z pohybu a také ze setkání s ostatními 
sportovci.

Letošní jaro bylo v našem klubu z hle-
diska závodění velmi bohaté. Absolvo-
vali jsme turnaj nadějí, soutěž oddílu D 
v kata, mezinárodní soutěže Fujimura 
Cup a Grand Prix Kadaň a krajskou sou-
těž přebor Prahy.  Turnajů se nezúčast-
ňovaly pouze závodní oddíly, ale také 
naše „závodní miminka“. Z celkového 
pohledu na klub hodnotím všechny sou-
těže přínosně a pozitivně 😊.

Turnaj nadějí se uskutečnil v dubnu  
v Praze a byl určen začínajícím karatis-
tům od 9. (bílý pásek) po 6. kyu (zelený 
pásek) z Prahy a okolí. Nejúspěšnějšími 
závodníky, držiteli zlatých kovů, se stali: 
Míša Hicz (kata mini žáci), Robert Voj-
těch (kata a kumite mladší žáci), Kája Lo-
rencová (kata a kihon ip. kumite mladší 
žákyně), Adam Charvát (kata a kumite 
starší žáci) a Filip Kadeřábek (kihon ip. 
kumite starší žáci).

Druhý turnaj kata oddílu D byl také ur-
čený pro nováčky závodníky a proběhl  
v květnu přímo v našem dojo. Děti se od 
března tvrdě připravovaly. Ten, kdo ka-
rate necvičí, neví, jak obtížné je pro děti 
zapamatovat si postup, obraty, zkrátka 
všechny pohyby v sestavách. Soutěž 
byla rozdělena na bílé a žluté pásky. Bílé 
pásky vyhrála Viktorka Baierle, 2. místo 
Ríša Zahrádka a 3. místo Viki Hemzal.  

ZÁVODY�V�KARATE�SPORT�ÚVALY�–�JARO�2023
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a polámaného mravenečka budeme asi 
navždy vidět očima ilustrátora Ondřeje 
Sekory nebo Zdeňka Milera.

V srpnu 1926 koupil Josef Kožíšek do-
mek č. p. 467 v Úvalech v ulici, kte-
rá nyní nese jeho jméno. V roce 1927 
opustil na vlastní žádost Státní nakla-
datelství v Praze, kde ně-
kolik let pracoval, a odešel 
definitivně na zasloužený 
odpočinek. I nadále byl lite-
rárně činný a také veřejnost 
ho nenechávala v penzi 
dlouho zahálet. Vystupoval 
v různých relacích v Čes-
koslovenském rozhlase vě-
novaných mládeži. Všude 
byl velice váženým hostem. 
Učitelský sbor v Úvalech 
ho zval k besídkám i k ná-
vštěvě školy. Kožíšek jako 
milou pozornost napsal 
text Hymny úvalských škol, 
která poprvé zazněla v roce 
1930 při oslavě 80. naroze-
nin prezidenta T. G. Masa-
ryka. V roce 1931 byl Koží-
šek při příležitosti svých 70. 
narozenin slavnostně přijat 
v úvalské škole učitelským 
sborem a dětmi.

Josef Kožíšek zemřel neče-
kaně a náhle před 90 lety  
6. července 1933 v den 
svých 72. narozenin.

KOŽÍŠKOVA�CESTA�KE�ČTENÁŘSTVÍ
Co mají společného knížky Doma i na 
sluníčku, Pohádka lesa, Krakonošův dar 
nebo Pozdravy domů a z domova? Je-
jich autorem je pedagog Josef Kožíšek.

Pocházel z učitelské rodiny v Lužanech 
u Přeštic. Po absolvování učitelského 
ústavu v Příbrami se většinu profesní-
ho života věnoval výuce malých dětí. Až 
do roku 1920 postupně vyučoval v ně-
kolika školách. Dokonale poznal dětské 
vnímání okolního světa a tomu podří-
dil způsob výuky jazykové gramotnos-
ti. Josef Kožíšek představil genetickou 
metodu čtení, kterou poprvé použil 
v čítance Poupata již v roce 1913. Při 
genetické metodě čtení dítě nejprve 
přehláskuje slovo a pak je přečte do-
hromady. Tato metoda je pojímána 
jako metoda přirozená vývoji dítěte. 
Kožíšek v čítance Poupata ukázal před-
školákům krásu české řeči. Celé gene-
race mají tuto knížku, která se stala na 
dlouhá léta velmi populární, spojenu 
s obrázky Marie Fischerové-Kvěchové. 
Kromě Poupat zpracoval čítanky Ráno 
a Studánka, napsal deset knížek poví-
dek a básniček.

Byl prvním českým spisovatelem, jenž 
svou poezii a prózu věnoval výhradně 
dětem. Mnohé jeho básničky a povídky 
jsou vydávány i v současnosti buď samo-
statně, nebo ve formě výboru z díla. Ně-
které Kožíškovy verše jsou doprovázeny 
obrázky předních výtvarníků. V případě 
textu Běží liška k Táboru to je Josef Lada 

Významně a nesmazatelně se zapsal do 
dějin českého školství a do srdcí mno-
ha lidí. Byl reformátorem jazykového 
vyučování a je uznávaným klasikem 
dětské literatury. Zavedením genetické 
metody čtení výrazně přispěl k rozvoji 
dětského čtenářství.                               

●  Vladislav�Procházka

republiky. V porovnání zisku medailí 
jsme se stali nejúspěšnějším klubem. 
Vybojovali jsme 18 zlatých, 16 stříbrných  
a 9 bronzových medailí. Našimi nejlep-
šími závodníky se stali: Marek Schmidt 
(kata mini žáci), Terezka Vokáčová (ku-
mite mladší žákyně), Vojta Šebela (kata 
starší žáci), Kája Mládková (kumite starší 
žákyně), Nela Martinovská (kata a kumite 
mladší dorostenky), Tomáš Tříska (kata 
starší dorostenci a junioři), Gábi Mastná 
(kata starší dorostenky), Filip Konečný 
(kumite junioři a senioři), Sára Konečná 
(kata juniorky a seniorky a kumite juni-
orky). Zlaté kovy získaly i naše týmy: mini 
žáci (Kupčák, Šebela, Keblúšek), mladší 
žáci A (Lelek, Štefl a Hicz), mladší žákyně 
(Lorencová, Vokáčová, Matějová), star-
ší žáci (Šebela, Houšková a Sigmund)  
a starší dorostenci (Janík, Vašek a Tříska).

které klub dlouhodobě podporuje. 

●  Mgr. Jana Konečná,  
předsedkyně Sport Úvaly

Ráda bych poděkovala všem závod-
níkům a trenérům za skvělé výkony  
a rozhodčím za kvalitní práci. Poděko-
vání patří samozřejmě i městu Úvaly, 
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klub opustit. Městský úřad sice přislíbil 
přidělení vhodného náhradního po-
zemku, ale k tomu již nedošlo. Víte, kde 
střelnice byla? 

„Na počátku roku 1928 byla založena 
Národní střelecká jednota, na cvičiš-
ti DTJ měla svou střelnici, která byla 
přístupná každému, kdo se chtěl cvičit 
ve střelbě z různých zbraní. Jednota 
se zabývala také přípravou na vojen-
ský výcvik, který měl pro mladé muže, 
budoucí vojáky, nemalou důležitost. 
Jednota byla sdružením nepolitickým. 
Funkcionáři jednoty byli: V.Svoboda, 
sedlář – starosta, B. Čelikovský, truh-
lář – náměstek starosty, V. Tourek, 
rotmistr – náčelník, Š. Filip, obchodník 
– jednatel, J. Bedrna, učitel – vzdělava-
tel. Výbor pracoval ve složení B. Batlík,  
F. Fiala, O.Paul, B. Nýdrle, F. Šulc, J. Je-
don…“ tolik první zmínka o střelectví  
v Úvalech z knihy Úvaly v průběhu sta-
letí (mimochodem stále k dostání v po-
datelně města). Kapitola popisuje his-
torii klubu až do začátku devadesátých 
let, kdy došlo v rámci restitucí  k vráce-
ní pozemku, na kterém byla vystavěna  
střelnice. Její areál měl přesto být zařa-
zen do územního plánu jako sportoviš-
tě, proto byla střelnice dále zvelebová-
na prací a finančními prostředky klubu 
až do roku 1999, kdy ji musel střelecký 

Poznáváte někoho na snímku mladých 
střelců?                                             

●  Na�odpovědi�se�těší� 
alena.janurova@centrum.cz�

finanční a pracovní zapojení členů  
a přátel spolku.

Telefonicky nám bylo sděleno, že pro-
jekt byl zamítnut s odkazem na nesou-
hlas Povodí Labe, což jsme vyvrátili. 
Radou města byl následně vyřazen  
15. 5. 2023 s uvedením jiných důvodů.

S možností neúspěchu jsme počítali 
(to je riziko každé soutěže). Nepočíta-
li jsme ale se způsobem komunikace 
města s námi jako předkladateli pro-
jektu. Je škoda, že na písemně podaný 
projekt jsme nedostali písemné vyjád-
ření a že mohla být energie a iniciativa 
dobrovolníků využita jinak. Proto jsme 
se rozhodli zveřejnit průběh podání 
projektu.

PRŮBĚH PODÁNÍ PROJEKTU

14. 3. Podán projekt Hodovská lávka 
do participativního rozpočtu (studie 
lávky respektující požadavky Povodí 
Labe, rozpočet, souhlas soukromého 

PARTICIPATIVNÍ�ROZPOČET�V�ÚVALECH
PROJEKT�HODOVSKÁ�LÁVKA
Spolek Zachraňme koupaliště se zú-
častnil 1. ročníku Participativního roz-
počtu. Zavedení tohoto nástroje na za-
pojení občanů do rozvoje obce jsme od 
začátku podporovali.

Přihlásili jsme projekt HODOVSKÁ LÁV-
KA, tj. projekt obnovy lávky nedaleko 
čističky odpadních vod (ČOV) u Hodova 
za koupalištěm.  Lávka je na turistické 
trase a byla hojně používána (minulou 
postavili dobrovolníci). Ale před 2 lety 
byla zničena. Mnozí z dobrovolníků se 
snažili město přesvědčit, aby ji obnovi-
lo. Nepodařilo se to. Dokonce jim bylo 
sděleno, že pokud ji postaví, město ji 
„odstraní“. Důvod neznáme.

Projekt jsme doložili studií lávky (do-
datečně i autorizovaným projektem) s 
parametry získanými od Povodí Labe, 
dále rozpočtem, souhlasem soukro-
mého majitele dotčeného pozemku 
a fotodokumentací. Od Povodí Labe 
jsme obdrželi písemný souhlas s umís-
těním lávky. Nabídli jsme případné 

majitele dotčeného pozemku).

24. 4. Telefonická informace od paní 
Pituchové, že projekt bude zamítnut 
kvůli nesouhlasu Povodí Labe. Jeho ná-
mitka, že to není pravda, že s Povodím 
Labe je projekt konzultován, nebyla 
přijata. Více s námi o projektu nikdo 
nejednal.

10. 5.  Starostka Rydvalová byla na 
schůzce se zástupci spolku seznámena 
s činností spolku a jeho projekty, tedy 
i projektu Hodovská lávka.  Byla upo-
zorněna, že projekt byl zamítnut kvůli 
údajnému nesouhlasu Povodí Labe, 
což se nezakládá na pravdě. Starostka 
nás požádala o zaslání autorizovaného 
projektu lávky (nestačila studie lávky).

15. 5.  Rada města schválila seznam 
projektů přijatých a zamítnutých do 
hlasování (tuto skutečnost jsme se 
dozvěděli až ze zápisu z RM dne 4. 6. 
2023).
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úspěšným projektům 1. ročníku, ať se 
podaří jejich realizace ke spokojenos-
ti veřejnosti. Přejeme si, aby v dalším 
ročníku přinesl hodně zajímavých ná-
padů na zlepšení veřejného prostoru  
v Úvalech a hlavně zlepšení komuni-
kace města s předkladateli projektů 
tak, aby město iniciativu občanů mo-
tivovalo.

A jaký osud čeká Hodovskou lávku?

●  Jana�Kytlicová

25. 5.  Starostka volá dodavateli dře-
věných konstrukcí a požaduje položko-
vý rozpis nabídky.

25. 5. Veřejná prezentace radou 
města schválených projektů v DPS.

4. 6. Na webu města se z uveřej-
něného zápisu RM dozvídáme, že náš 
projekt byl radou města zamítnut už 
dne 15. 5.

Považujeme participativní rozpočet 
jako takový za smysluplný. Přejeme 

16. 5. Zaslán autorizovaný projekt 
starostce s upozorněním na autorská 
práva projektanta.

17. 5. Starostka zasílá projekt Vodo-
právnímu úřadu do Brandýsa nad La-
bem (bez vědomí projektanta), úřad 
prý předběžně nemá s lávkou problém.

18. 5.  Obdrželi jsme dopis od Povodí 
Labe s jeho souhlasem s navrhovaným 
umístěním lávky, zaslali jsme ho na vě-
domí starostce. 

22. 5.  Schůzka se starostkou, kte-
rá přechází argument neexistujícího 
nesouhlasu Povodí Labe, naopak ujiš-
ťuje o své podpoře projektu. Upozor-
nili jsme na nerovné zacházení oproti 
ostatním předkladatelům projektů 
(jsou na nás vyžadovány dokumenty 
přesahující pravidla PaRo). Nově se do-
zvídáme, že prý náklady na projekt ve 
skutečnosti přesáhnou limit 300 tis. Kč 
a budou 600 až 800 tis. Kč. Oponujeme 
platnou nabídkou dodavatele. Jsme vy-
zváni k jejímu předložení. 

23. 5. Na webu města byl zveřejněn 
seznam přijatých a vyřazených projek-
tů PaRo. Hodovská lávka je mezi vyřa-
zenými projekty.
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

KOMINICTVÍ NĚMEC 
– čištění, revize, opravy.  

Telefon 775 132 921

Koupím garáž v Úvalech nebo blízkém 
okolí.V případě nabídek prosím pište: 
radek.kreis@seznam.cz nebo volejte: 

725 705 861.

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH
• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 

CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 
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Dne 31. 8. 2023 uplyne 30 let od tragického úmrtí paní Jitky Henyšové rozené Tuchyňové.
Děkuji za vzpomínku, kdo jste ji znal.          

Dcera Jitka Slunečková s rodinou

Podmínky a ceny inzerce pro časopis Život Úval
Rozměry časopisu: před ořezem 216x303 mm, po ořezu 210x297 mm Rozměry zrcadla: 190x262 mm

1/1 strany (zrcadlo)
190x262 mm
1/1 na spad
210x297 mm

1/2 strany
90x262 mm

1/2 strany
190x128 mm

1/4 strany
90x128 mm

1/3 strany
59x262 mm

1/3 strany
190x87 mm

1/8 strany
90x61 mm

Rozměry inzertních stran: šířka x výška v milimetrech

Dodané inzeráty musí mít tiskovou kvalitu - 300 dpi, formát *.pdf nebo jednotlivé komponenty - logo (*.eps, 
*.tif, *.jpg), obrázky (*.eps, *.tif, *.jpg), texty (*.txt, *.doc) - v elektronické podobě. Inzeráty budou přijímány 
pouze podle formátů uvedených výše.

Ceník inzerce:
1/1	 	 3	900	Kč
1/1	v	textové	části	 7	800	Kč
1/2	 	 1	950	Kč
1/3	 	 1	500	Kč

1/4	 								1	100	Kč
1/8	 											830	Kč
3.	str.	obálky					4	200	Kč
4.	str.	obálky					5	500	Kč

soukromá	(do	120	znaků)	 140	Kč
soukromá	(120–360	znaků)	 285	Kč
komerční	(do	120	znaků)	 280	Kč
komerční	(120–360	znaků)	 570	Kč

zvýraznění	rámečkem	+	50	%
tučný	nadpis	 						+	30	%

Řádková	inzerce:

	Ceny	jsou	uvedeny	bez	21%	DPH.
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POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz
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